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Sămînța de calitate 
aduce sporuri de recoltă

Sporirea continuă a producției agricole 
mu poate fi concepută fără a se acorda o 
atenție deosebită alegerii și pregătirii se
mințelor destinate însămiințărilcr. Să- 
mînță trebuie să aparțină unui soi selec
ționări, ou calități de rezistență ta diferite 
bb'-i și ta schimbările climatice, capabil 
să dea o producție mare, constantă și de 
bună calitate.

Experiențele I-C.A.R. au arătat că prin 
înlocuirea soiurilor neselecționate cu so
iuri selecționate sau prin înlocuirea soiu
rilor ameliorate mai vechi cu soiuri noi, 
mai productive, se asigură un spor de re
coltă de cca. 20 la sută. Dacă admitem că 
prin culltivarea soiurilor selecționate ob
ținem un spor de producție de 200 kg. 
la ha., acest spor calculat la suprafața 
arabilă a țării noastre se ridică la aproa
pe 200.000 vagoane cereale anual. Iată 
cum, prin folosirea semințelor de soi, fie
care gospodărie agricolă — fie ea gospo
dărie de sfat sau colectivă, întovărășire 
agricolă, asociație simplă sau gospodărie 
individuală — poate lupta pentru obține
rea unei producții sporite și de calitate 
superioară. De aceea, acum în perioada 
muncilor de toamnă fiecare producător 
agricol trebuie să chibzuiască bine asupra 
seminței pe care o va folosi la însămîn- 
țarea griului și a celorlalte culturi de 
toamnă.

Anul acesta, mai mult încă decît în anii 
precedenti, gospodăriile agricole de stat și 
colective au predat la bazele de recepție 
mari cantități de semințe de soi din cul
turile cerealiere, alese încă din lan. 
Cu aCeste cantități de semințe,, statul nos
tru vine în ajutorul țărănimii muncitoare, 
dând posibilitate fiecăruia să schimbe gra
tuit sămînța comună, corcită și neproduc
tivă, cu sămânță din soiurile raionate.

Acțiunea pentru schimbarea semințelor 
comune cu semințele de soi din fondul 
centralizat se desfășoară însă anevoie în 
multe locuri din țară. Unele organe agri
cole, cum sînt cele din regiunile Iași, Ba
cău, B'îrlad, Arad, Regiunea Autonomă 
Maghiară, au neglijat problema executării 
schimbului de semințe, astfel că până în 
prezent.planul, s-a realizat în proporții cu 
totul nesatisfăcăt'oare.

Comjtetele executive ale sfaturilor popu
lare, prin organele lor agricole, trebuie 
«ă ducă o muncă mai susținută în rîndul 
țăranilor, muncitori și să le arate prin 
exemple grăitoare necesitatea folosirii la 
însămânțate a unei semințe selecționate. 
In aoest scop, activiștii și tehnicienii agri
coli trebuie să folosească din plin spri
jinul fruntașilor recoltelor bogate, pentru 
ca experiența lor în obținerea recoltelor 
bogate să fie generalizată.

Tehnicienii de la punctele agricole și 
de la comune trebuie să meargă și să con
troleze calitatea semințelor pentiru semă
nat a fiecărei gospodării pentru a nu în
trebuința semințe necorespunzătoare.

In cadrul măsurilor de pregătire a se
mințelor destinate însămințărilor, de mare 
însemnătate este problema condiționării 
și tratării semințelor. Fiecare țăran mun
citor știe că dintr-o sămînță plină de ne
ghină și alte impurități, răsar lanuri in
vadate de buruieni; din boabele mici sau 
sparte răsar plante slabe, iar dintr-un griu

măilurat culegi tot mătură. Aceste neajun
suri poi fi remediate prin curățirea semin
țelor de tot ce-i străin și rău și prin tra
tarea lor cu fungicide contra diferitelor 
boli. Curățirea semințelor de corpurile 
străine nu trebuie neglijată de nici un 
producător agricol, mai ales în acest an, 
cînd ploile abundente au favorizat dez
voltarea ■ multor buruieni ale căror se
mințe s-au strecurat apoi la recol
tare în sămânța diferitelor culturi agri
cole.

Centrele de condiționat și tratat să
mînța de pe 'lîngă cooperativele sătești 
trebuie organizate mai temeinic în special 
în regiunile Bacău, Bârlad, Stalin, Hune
doara și Baia Mare, unde pînă acum s-a 
condiționat o cantitate insuficientă de șă- 
mînță pentru însămînțările de toamnă. 
Agronomii comunali și cei de la punctele 
agricole au datoria să controleze activita
tea acestor centre, organizând după un 
plan stabilit munca de curățire și tratare 
a întregii cantități de semințe din comune.

In acțiunea de curățire și tratare a se
mințelor, deputății trebuie să fie exemplu 
pentru toți, executând ei mai întîi aceste 
lucrări iar apo.i să-și mobilizeze alegăto
rii din circumscripțiile electorale pentru 
condiționarea și tratarea tuturor semințe
lor alese în vederea însămințărilor de 
toamnă.

O altă problemă care trebuie să preo
cupe pe orice om al muncii de pe ogoare 
în această perioadă este asigurarea se
minței pentru însămînțările de primăvară. 
Acum când se execută recoltarea culturilor 
tîrzii un bun gospodar trebuie să se îngri
jească și de sămînța necesară pentru anul 
viitor. Această sarcină se cere mai cu 
seamă la porumb, unde alegerea din lan 
a știuleților de la plantele cele mai tipice 
soiului respectiv, dezvoltate și sănătoase, 
determină realizarea unei producții spo
rite la hectar. Culturile de porumb semă
nate pentru producere de sămânță hibridă 
trebuie recoltate cu multă atenție.

Cu mare atenție trebuie să se îngrijeas
că și cultivatorii de cartofi pentru asigu
rarea materialului de sămînță. Datorită 
timpului umed din vară care a favorizat 
apariția în culturile de cartofi a unor boli, 
tuberculii care se recoltează sînt în majo
ritatea regiunilor atacați și deci improprii 
pentru a fi folosiți pentru sămânță. Pentru 
aceasta fiecare cultivator, sub directa în
drumare și supraveghere a tehnicienilor 
agronomi, va recolta tuberculii de cartofi 
pe parcele, având grijă ca acele culturi 
care au scăpat sănătoase să fie recoltate 
separat, în vederea asigurării semințelor.

Odată cu grăbirea coacerii și recoltării 
bumbacului — care este mult rămasă în 
urmă — trebuie să se aibă în vedere asi
gurarea necesarului de Sămânță pentru 
anul viitor. In condițiile anului acesta 
când recoltarea bumbacului de abia a în
ceput pe alocuri, cultivatorii de bumbac 
trebuie să strângă recolta din care se va 
opri sămînța înainte de căderea brumelor.

Desfășurarea cu succes a muncii pentru 
asigurarea unei semințe de calitate atât 
pentru însămînțările de toamnă cît și pen
tru cele de primăvară va contribui în 
mare măsură la asigurarea unei recolte 
sporite în anul viitor'.
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EXEMPLU ÎN MUNCĂ

Pentru a pune la dispoziția populației produse textile tot mai multe și mai bune, 
colectivul fabricii textile „Teba“ Arad nu precupețește nici un efort, obținînd rea
lizări însemnate în lupta pentru îndeplinirea și depășirea sarcinilor de plan.

Magdalena Walicek este una din muncitoarele fruntașe din secția carde a fa
bricii textile „Teba“ Arad. Ea reușește să depășească în medie norma zilnică cu 
33 la sută, dînd totodată lucru de bună calitate. Prin conștiinciozitatea și price, 
perea cu care lucrează ea este un exemplu demn de urmat.

In clișeu : Muncitoarea Magdalena Walicek la locul său de muncă.
Foto : MIHAI POPESCU

In regiunea Stalin peste 100 de întreprinderi 
și-au îndeplinit cincinalul

ORAȘUL STALIN, (de Ia corespondentul nostru). — In regiunea Stalin crește zi 
de zi numărul întreprinderilor care și-au realizat sarcinile ce le revin din primul 
nostru plan cincinal. De curînd fabrica de ciment „Temelia" din Orașul Stalin, „Țe
sătura Roșie" din Sibiu, „Partizanul Păcii" și „8 Mai" din Mediaș, au început și ele 
să dea produse peste prevederile cincinalului. Pînă în prezent peste 100 de întreprinderi 
din regiunea Stalin și-au îndeplinit planul cincinal.

Succesele obținute de aceste întreprinderi se datoresc introducerii în procesul de 
producție pe scară tot mai largă a tehnicii noi, unui număr marc de inovații și raționa
lizări, precum și ridicării calificării muncitorilor și tehnicienilor.

★ ★
BACĂU. — Minele Asău, Lumina și Rafira din bazinul carbonifer Comăneștl 

și-au îndeplinit sarcinile ce le revin din primul nostru plan cincinal.
Datorită condițiilor de muncă create în acești ani, a mecanizării muncii la lu

crările de înaintare și tăiere în abataj, a mecanizării transporturilor, etc., tot mai 
numeroase sînt grupele de mineri care au depășit hotarele cincinalului. Pînă acum, 
67 de grupe de mineri din bazinul carbonifer Comănești extrag cărbune în contul ce
lui de al doilea cincinal. (Agerpres)

Un nou aliaj: zinalul
PLOEȘTI — Un colectiv 

de specialiști de la uzinele 
de utilaj \petrolifer „1 Mai" 
din Ploești, în frunte cu ing. 
Sorin Oscar, a realizat un 
nou material de înlocuire a 
bronzului de lagăr — zinalul 
— un aliaj avînd la bază 
zincul și aluminiul.

Primele încercări cu noul

aliaj au fost făcute la lagă
rele principale ale unei ins
talații de pompare de 5 tone. 
După 1.200 ore de funcțio
nare lagărele de zinal s-au 
dovedit tot atît de rezistente 
ca și cele de bronz. Acum, 
se experimentează confecțio
narea din noul aliaj a lagă
relor paliez pentru diferite

tipuri de motoare, a bucșelor 
rolelor de trac-tor, a bucșelor 
bolțurilor de piston și a al
tor piese.

Datorită întrebuințării zi- 
nalului care costă de 3 ori 
mai ieftin decît bronzul, 
prețul de cost al utilajelor 
la care se folosește va putea 
fi redus simțitor.

(Agerpres)----- Ne-anț pregătit pentru — culesul și prelucrarea strugurilor

Memet O. Seit e un simplu cetățean din 
țara noastră, trăitor undeva în Dobrogea. 
Drept semn de recunoaștere i s-ar putea 
arăta interesul mare pentru munca de co
respondent de presă. Semnate de Memet O. 
Seit apar în ziare, destul de des, tot felul 
de știri. Odată, citind vești trimise de Me- 
met O. Seit mi-am îngăduit o întrebare: 
Care-i izvorul prospețimii și mulțimii lor? 
Dragostea de scris a corespondentului, ori 
bogăția celor înfăptuite în Dobrogea? Drept 
să spun mi-a fost greu să găsesc un răs
puns. De aceea pînă la urmă am rămas să 
cred că amîndouă deopotrivă.

Un fapt banal ar putea spune unii. Banal 
în vremea noastră. Să încercăm să-i des
facem miezurile și să gîndim cum ar fi 
arătat Memet O. Seit sau oricare alt tă
tar dobrogean, asemănător lui, cu zece, 
douăzeci de ani în urmă. Corespondent de 
presă? Nici pomeneală! L-am fi găsit cu 
siguranță într-o casă de lut, lungă cît un 
hambar, învelită cu-n acoperiș zbîrlit de 
papură; într-o casă lepădată ca din întâm
plare în ograda largă îngrădilă cu zid de 
piatră lipit cu lut. Pe femeia lui, cu obra
zul ascuns. îmbrăcată în șalvari înfiorați 
de stambă, am fi întîlnit-o la fîntînă pur- 
tînd cobilița cu cele două bracace grele 
spoite pe dinăuntru și pe dinafară. In satul 
înecat de praf albit de lumină, sub peticul 
de umbră aruncat de un salcîm, ai fi dat 
peste vreun cîine adăpostit de arșiță. în
colo, cît prinde ochiul, în jurul satului stepă 
fierbinte. Ce-ar fi putut desprinde din viața 
lui, din viața satului, din viața Dobrogei de 
atunci, Memet O. Seit? Poate o poveste cu 
tîlharii la stînă, poate ceva despre sălbăticia 
chiaburului unde lucra pe te miri ce. Ar fi 
scris poate de la Constanța. Cine știe? De-ar 
fi intrat la cazino ar fi văzut mesele de joc 
unde într-o noapte umblau bani mai mulți 
decît într-un an întreg la el în sat. De-a 
lungul țărmului mării, la Eforie, la Mamaia 
l-ar fi întîmpinat o lume necunoscută. Ci
neva poate i-ar fi cerut să pozeze pentru 
o fotografie de pitoresc dobrogean. Memet 
O. Seit s-ar fi întors în sat la viața lui 
ticăloșită și ar fi gîndit Că pentru unii și 
aicea pe pămînt e raiul de care vorbește 
hogea la geamie.

Așa ar fi fost acum 10—20 de ani...
Memet O. Seit scrie acum despre uzina 

cea mare de la Medgidia, despre tractoriș
tii care lucrează pămîntul Dobrogei, despre 
lucrarea înfrățită a romînilor, turcilor, li
povenilor ori bulgarilor care și-au unit pă
mânturile în gospodării mari și trainice. 
Cîte odată condeiul lui rotunjește pe hîrtie 
numele lui Gheorghe Bileca, binecunoscu
tul președinte de la Palazu Mare, alte ori 
numele unor oameni vrednici care prin osîr- 
dia lor ies din anonimat. Mai scrie despre 
școlile cele multe unde copiii învață în lim
ba părinților, despre zidirile noi din sate'e 
dobrogene. Și vara, Memet O. Seit scrie, 
bucuros ca orice gazdă, că la el în Do
brogea. pe țărmul mării, au venit să se 
bucure de soare oameni care muncesc cine 
știe unde.

Din vechea Dobroge un om vorbește des
pre vremile noi. De acolo din locurile unde 
s.au vînturat de-a lungul veacurilor semin
ții omenești, un om înseamnă semnele sta
tornicirii unui veac nou...

Pămîntul Dpbrogii, vechi de cînd lumea, 
a mistuit în veacurile vieții lui sălbăticia 
unor lumi de mult apuse. Inodate sub cer 
nemilos de oțel, ori sub spuzeala de aur a 
nopții, drumuri fără pulbere și căi aspre de 
pămînt au mînat' spre Dobrogea din cele 
patru puncte cardinale valurile oamenilor. 
Pe țărmul mării au găsit hodină acum trei 
milenii corăbiile năierilor elini. Ionieni și 
milesieni s-au statornicit în orașe de dînșii 
clădite și viața cetăților grecești a înflorit 
pe țărmurile mării. Bulucirile noroadelor 
au spulberat așezările și au tulburat liniș
tea negoțului. Și abia s-a limpezit, zarea din 
valul lor aprig și puhoaiele altor, neamuri 
au năboit năpraznic dinspre apus și miază 
noapte și au căutat drum spre mare. Stăpîni 
peste Dobrogea, romanii au ridicat orașe 
îngropate astăzi. Pe malul lacului Since, 
din pământurile măcinate sînt scoase la lu
mină columne albe, mozaicuri colorate, unel
te și podoabe ce au bucurat de mult, de 
mult de tot, pe stăpânii de sclavi.

Trufia templelor, marmora zidirilor, n-au 
putut stăvili în veacul al treilea năvălirea 
Goților. Sub secera unei puteri nestăpînite 
au căzut florile Romei deschise aici pe țăr
mul Pontului Euxin. S-au prăbușit în ruine 
alba Histria și statornicul Tomis. Cu vre
mea, în iureșul prefacerilor, peste Dobro
gea s-au adunat anii de liniște ai stăpînlrii 
falnicului Bizanț. Atunci s-au ridicat pe 
vechi ruine noi așezări. Atunci s-a înălțat 
pe temeliile romanului Tomîs, Constanța de 
astăzi. Dar vălmășagul trecerilor n-a con
tenit. Bătrîna Dobroge a strîns sămînța 
marilor prefaceri semănate în lungul și-n 
latul ei, veacuri și veacuri de-arîndul...

Satele sînt rare, dar fiecare adăpostește 
urmașii unui neam poposit aici cine știe 
cînd și păstrat între romîni cu obiceiurile, 
cu portul, cu limba lui de baștină. In deltă 
și pe malurile ghiolurilor, lipoveni cu' bărbi 
aspre, cutezători și dibaci. In satele înălțate 
din lut, tătari mărunți, tăcuți și harnici. 
De-a lungul bălților din Carasu ori lîngă 
apele Casimcei bulgari pricepuți în legumă- 
rie. Intre toate neamurile romînii, plugari 
cri oieri, s-adună în sate umile mistuite .în 
soarele verii, ori în viforul iernii. Tătar sau 
turc, lipovean sau romîn, fiecare în legea 
lui și-a trăit traiul. Toți deopotrivă priveau 
strînsura norilor vestitori de cumplite fur
tuni, ori vîrtejurile care fugăreau prin stepă 
și înălțau în trîmbe pînă la cer colbul, ciu
linii și scaieții. Deopotrivă munceau pă
mîntul sărac și tuturora răsplata le era ne
dreaptă. In inimi picura necurmat ura moș
tenită din tată-n fiu. Gînd de nădejde ml- 
luia sufletele amă-îte ale acelora care știau 
privi în zarea răsăritului vestirea furtunii 
izbăvitoare.

In furtuna aceea s-a născut Memet O. 
Seit și cei de-o seamă cu el care zidesc 
și-n Dobrogea vremea noastră.

„Dobrogea s-ar putea numi țara preface
rilor. Oameni și peisaje s-au schimbat aici 
din veac în veac". Așa începe „Ostrovul 
lupilor", cartea de neuitat a maestrului Sa- 
doveanu. Fără îndoială că astăzi mai mult 
ca niciodată sînt de văzut prefacerile Do- 
brogii. Veacul nostru sch'mbă și oamenii și 
locurile. Adîncul schimbărilor îl înseamnă 
Memet O. Seit în letopisețul lui fugar și-l 
va întări judecata viitorului.

VIRGIL DANCIULESCU

Concertul de gală dat de Filarmonica 
cehă din Fraga

Sub auspiciile Institutului Romîn pentru 
Relațiile Culturale cu Străinătatea, miercuri 
seara a avut loc în sala Ateneului R.P.R., 
concertul de gală dat de Filarmonica cehă 
din Praga, colectiv laureat al Premiului de 
Stat.

La concert au luat parte tovarășii: dr. 
Petru Groza, P. Borilă, S. Bughici, Constan
ța Crăciun, M. Roșianu, Sorin Toma, M. Ma- 
cavei, Gh. Cioară, I. Mineu, I. Dumitru, a-

cademicieni, numeroși oameni de știință, 
artă și cultură.

Au asistat membri ai corpului diplomatic.
Omogenitatea și sonoritatea execuției, 

disciplina ansamblului, echilibrul armonios 
al compartimentelor orchestrei, precum și 
remarcabila interpretare a dirijorului ceh 
Karel Ancerl s-au bucurat de calda apreciere 
a publicului, care a aplaudat îndelung mă- 
estria valoroasei formații simfonice din R. 
Cehoslovacă. (Agerpres)

Comemorarea marilor înaintași ai aviației noastre
La centrul de documentare tehnică al 

Ministerului Energiei Electrice și Industriei 
Electrotehnice din Parcul Libertății, a avut 
loc miercuri după amiază o adunare con
sacrată comemorării a 5 ani de la moartea 
lui Traian Vuia, a 42 de ani de la moartea 
lui Aurel Vlaicu și împlinirii a 30 de ani de 
la cel dinții zbor al primului hidroavion 
romînesc inventat și construit de inginerul 
Radu Stoica.

La adunare au participat numeroși oa

meni de știință, academicieni, profesori uni
versitari, constructori de avioane, aviatori.

Cu acest prilej au vorbit tovarășii: Ilia 
Dobrescu, directorul Centrului de documen
tare tehnică, acad. Victor Eftimiu, Constan
tin Argeșanu, prof. univ. Constantin Nedelcu 
și ing. Radu Stoica.

Tovarășul dr. Petru Groza, președintele 
Prezidiului Marii Adunări Naționale, a evo
cat figurile marilor înaintași ai aviației 
noastre. (Agerpres)

Recolte bogate de sfeclă de zahăr
IAȘI. —- Anul acesta, în regiunea Iași au 

fost cultivate cu sfeclă de zahăr peste 14.000 
ha, cu 3000 ha mai mult față de anul trecut. 
Muncitorii din gospodăriile agricole de stat, 
colectiviștii și țăranii muncitori cu gospo
dării individuale au dat o mai mare atenție 
aplicării regulilor agrotehnice la însămînța- 
rea și îngrijirea acestei plante.

In întreaga regiune unde sfecla a ajuns 
la maturitate, cultivatorii au început recol

LA SEMĂNATUL ORZULUI

Colectiviștii din satul Pasărea, comuna Brănești, au hotărît să însămințeze 
fiecare cultură la timpul cel mai po trivit pentru ca recolta anului viitor să fie 
cit mai îmbelșugată. De îndată ce vremea a fost prielnică, fără nici o zi întîr- 
zicre, ei au trecut la semănatul orzului de toamnă.

In clișeu : Tractoristul Ion Ion ița a însămînțat, încă din prima zi de lucru 
pe terenul colectiviștilor, 10 ha. cu orz de toamnă. Colectiviștii Petre Drăgan și 
Nicolae B. Tudor urmăresc cu grijă funcționarea semănătorii, pentru ca nici un 
tub să nu se înfunde, iar semănătura să iasă cît mai uniformă.

Foto: A. CONSTANTINESCU

tarea. In comunele Todirești, Dumești și 
Băcești, s-au obținut producții de 40—45.000 
kg sfeclă de zahăr la hectar.

Pînă acum, în regiunea Iași s-a recoltat 
sfecla de zahăr de pe o suprafață de peste 
4000 ha. In raioanele Hîrlău și Negrești s-au 
recoltat peste 54 la sută și respectiv 52 la 
sută din suprafața însămînțată cu sfeclă de 
zahăr. (Agerpres).

Recoltă sporită de struguri din anul 
acesta oare — potrivit evaluărilor — în
trece cu 1.000 kg. la ha. pe cea de anul 
trecut, a pus , în fața. conducerii. gospo
dăriei agricole' de ' stat din Dumbrăveni 
o serie de probleme: asigurarea brațe- 
lor de muncă necesare și a cadrelor de 
specialitate, a vaselor și a pivnițelor.

Problema care s-a pus în primul rind 
in fața conducerii gospodăriei este ace
ea a strîngerii la timp și fără pierderi 
a recoltei.

Pentru stabilirea termenului cel mai 
potrivit la care poate începe culesul, noi 
luăm din cinci în cinci zile probe nece
sare cu ajutorul refratometrelor. Canti
tatea de 18.000 kg. struguri din recolta 
acestui an (soiurile: Chassela albă și 
roșie și Muscat-OltoneT) pe care o va
lorificăm (s-a încheiat în acest scop con
tract cu „Aprozar" Orașul Stalin) va fi 
culeasă cu începere de la 1 octombrie, 
iar celelalte soiuri Feteasca și Riesling 
destinate vinificației vor fi culese sepa
rat.

Dar pentru a asigura stringerea recol
tei în timpul cel mai scurt este nevoie 
de oameni. De aceea, conducerea gospo
dăriei noastre se îngrijește de asigura
rea brațelor de muncă și pregătirea ca
drelor necesare campaniei de vinificație. 
Din experiența anului trecut am învă
țat cît de greșit s-a procedat atunci cînd 
recoltatul culturilor de cimp s-a făcut o- 
dată cu- recoltatul strugurilor. Neavînd 
suficiente brațe de muncă, culesul stru
gurilor a intîrziat atît de mult incit 
ne-a prins bruma, ceea ce a făcut ca re
colta de struguri să scadă cu 18-20 la 
sută.

Pentru a evita pierderile de recoltă, noi 
dăm acum bătălia recoltării culturilor 
de cimp în cel mai scurt timp, astfel 
ca la data in jurul căreia va începe cu
lesul să dispunem de brațele necesare cu
lesului.

Totodată, cu ajutorul sfaturilor popu
lare, noi am putut angaja numărul de 
brațe de muncă necesare culesului.

In ceea ce privește pregătirea cadre
lor de specialitate, noi am trimis pentru 
instructaj și schimb de experiență la o 
gospodărie agricolă de stat din regiu
nea Arad trei pivniceri din gospodăria 
noastră. Totodată in cadrul gospodăriei

fost făcute instructaje temei-noastre au , 
nice cu șefii de echipe și brigadierii.

O importanță deosebită am acordat 
procurării, și pregătirii, utilajelor și va
selor necesare campaniei de vinificație. 
Astfel o parte din vase au fost reparate 
la cooperativa meșteșugărească din 
Dumbrăveni, iar altă parte in cadrul sec
țiilor gospodăriei de stat. Pentru asigu
rarea vaselor ce ne lipseau am încheiat 
contract cu cooperativa meșteșugărească 
din Oradea, care zilele acestea ne va ex
pedia butoaiele comandate.

Problema vinificației strugurilor în 
•mod organizat presupune de asemenea o 
serie de măsuri. In acest scop conduce
rea gospodăriei și-a întocmit un plan a- 
mănunțit în care sînt prevăzute transpor
tul recoltei de la vie la cramă, organiza
rea brigăzilor de lucru, depozitarea, etc. 
In ce privește transportul recoltei de la 
vie la cramă, acesta va fi efectuat cu cele 
72 atelaje ale gospodăriei, care sînt puse 
la punct. Pentru scurtarea timpului de 
vinificație munca va fi organizată pe bri
găzi in două schimburi. In scopul îmbu
nătățirii calității vinului, anul acesta stru
gurii vor fi introduși prima dală într-un 
zdrobitor și apoi în presă. Tot în scopul 
obținerii unei producții superioare de vin 
recolta de pe 42 ha. (din soiul Feteasca) 
va fi supusă supracoacerii.

Pentru a asigura condiții corespunză
toare procesului de vinificație, am acor
dat importanța cuvenită amenajării piv
nițelor unde va fi depozitat mustul. Ast
fel pivnițele au fost văruite și dezinfecta
te ; la fel și vasele instalate aici. înainte 
de cules, vasele vor fi controlate și spă
late din- nou. Această operație se va face 
in pivniță, folosind pentru aceasta pom
pe de mină. Pentru controlul temperatu
rii, pivnițele au fost dotate cu termome
tre. iar acolo unde se stabilește că tem
peratura e necorespunzătoare, pivnițele 
vor fi încălzite.

Ap’icînd cele mai bune metode in 
timpul campaniei de vinificație, sîntem 
hotăriți să muncim in așa fel in cit nici 
un bob din bogata recoltă de struguri din 
acest an să nu se piardă. Noi vom de
pune toate eforturile pentru a da consu
matorilor vinuri de calitate superioară.

IOAN COSTEA
Directorul gospodăriei agricole de stat 

Dumbrăveni, regiunea Stalin

ARMATA — SCUT AL CUCERIRILOR NOASTRE

Peste cîteva zile se va sărbători „Ziua Forțelor Armate ale R.P.R.". Aceas
tă sărbătoare militară și populară va constitui un prilej de manifestare a dragos
tei oamenilor muncii față de apărătorii cuceririlor revoluționare ale poporului 
nostru.

In cinstea măreței sărbători a „Zilei Forțelor Armate ale R.P.R." și a îm. 
plinirii a 12 ani de cînd au luat ființă primele unități ale armatei noastre popu
lare, militarii își desăvîrșesc cu sîrguință pregătirea politică și de luptă pentru 
a deveni și mai pricepuți apărători ai patriei.

Ziua de 2 octombrie va fi un nou priiej de manifestare a dragostei po
porului nostru față de armata sa, scut al libertății patriei noastre, pavăză a păcii.

In clișeu : De strajă la granițele maritime ale țării.
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Să folosim metoda cuplajelor la msămîntările de toamnă
In toamna acestui an mecanizatorii de la stațiunile de mașini și tractoare 

și de la gospodăriile agricole de stat au de executat un volum mare de lucrări 
într-un timp scurt. Aplicarea metodelor înaintate de lucru, printre care meto
dele sovietice a graficului orar și a agregatelor complexe de mai multe mașini 
agricole cuplate la un tractor, contribuie la folosirea întregii capacități de lu
cru a tractoarelor, la scurtarea duratei muncilor agricole.

La redacția ziarului nostru au sosit o serie de scrisori de la tractoriști, șefi

de brigadă, care ne roagă să le arătăm ce cuplaje de mai multe mașini agricole 
pot să folosească în această campanie a insămînțărilor de toamnă, in acest scop 
ne-am adresat Institutului de Cercetări pentru Mecanizarea și Electrificarea Agri
culturii (I.C.M.E.A.) din București cu rugămintea de a da un răspuns la aceste 
întrebări. Publicăm mai jos răspunsul și schițele în legătură cu problema agrega
telor complexe de mai multe mașini agricole cuplate :

, Abunden|ă_ 
de caiele...

Experiența brigăzilor de tractoare din 
S.M.T.-urile din U.R.S.S. și din ța.ra noas
tră a arătat că ridicarea productivității 
muncii și scăderea prețului de cost al lu
crărilor agricole efectuate cu tractoarele, 
sînt strîns legate de folosirea la maximum 
a capacității de lucru a acestora.

Folosirea cuplajelor de mai multe mașini 
așigură unităților socialiste condițiile înde
plinirii planului la timp și în bune condiți
uni, o depășire a normelor existente și o re
ducere a consumului de carburanți și lubre- 
fianți.

La alcătuirea unui agregat trebuie să se 
țină seama de:

1) Asigurarea folosirii raționale a mașini
lor, în așa fel ca ele să dea cea mai mare 
productivitate cu consum minim de combus
tibil.

2) Agregatul trebuie să corespundă cerin-

țelor agrotehnice și să efectueze lucrări de 
calitate superioară.

Experiența a arătat că alegerea corectă a 
mașinilor intr-un agregat permite utilizarea 
tehnicii în modul cel mai productiv, execu
tarea lucrărilor în termenii agrotehnici op
timi și o mărire a producției Ia ha.

Agregatul trebuie să fie alcătuit pe baza 
forței de tracțiune a tractoarelor pentru 
condițiile de lucru respective ale agregatu
lui.

In perioada lucrărilor de toamnă, însă- 
mînțările și lucrările pregătitoare execulîn- 
du-se adesea concomitent și într-un timp cît 
mai scurt, formarea agregatelor trebuie să 
constituie o preocupare permanentă pentriu 
toți 
din

mecanizatorii din unitățile S.M.T. 
gospodăriile de stat.

Și

Agregat pentru semănat cu două semănători
L A. R.-511

(1) de esență tare, cu o secțiune de 
mm. fixată prin bride de triunghiul 
țiune al semănători; mecanice. Dc 
acestei bare, se ata
șează prin intermediul 
unor prelungitoare
(2) de o parte și de 
alta semănătorile de 
tracțiune animală. De 
capetele barei trans
versale (1) se montea
ză marcatoarele (3). 
Pentru o mai bună a- 
coperire a semințelor 
se va atașa în spatele 
semănătorilor netezi
toare sau grape ușoare.

Reglarea semănăto
rilor pentru cantitatea
necesară de semințe la ha. trebuie făcută 
nîndu-se seama de funcționarea lor la o 
teză

150x150 
de trac
es petele

Acest agregat poate fi utilizat la viteza 
IlI-a și a IV-a a tractoarelor KD-35 
KDP-35 și MTZ.

Și

mărită.

ti-
vi-

Pentru menținerea direcției în timpulPentru menținerea direcției în timpul lu
crului a semănătorilor cu tracțiune animală, 
avantrenul acestora va fi blocat.

8

8

Tractoarele utilizate în agricultura noastră 
dispun de o putere la cîrlig mai mare decît 
cea necesară unei singure semănători, ceea 
ce face cai utilizarea acestora la o singură 
semănătoare să devină neeconomică și cu un 
randament scăzut.

iDair tractoarele K.D.-35 sau KDP-35 pot 
fi utilizate cu succes în agregare cu două

mută cîrligul de tracțiune al mașinilor 
bara oblică a dispozitivului, cu un număr 
respunzător de găuri.

Pentru nivelarea urmelor create de brăz
darele semănătorii și o mai bună acoperire 
a semințelor, se vor atașa în spatele semă
nătorilor netezitori

Metoda rațională

■pe 
co-

sau grape ușoare.
de lucru a acestui agre

gat este aceea prin a- 
coperire. Postața se înr 
parte după lățime în 
două părți egale și a- 
gregatul execută tre
ceri de acoperire mer- 
gînd dintr-o parte a 
postaței în cealaltă, 
după fiecare cursă de 
lucru. Incepînd cursa 
de lucru în punctul 1 
(vezi fig. 2) agrega
tul se deplasează în 
linie dreaptă în punc
tul 2. In acest puncf 
semănătorile se scot 
pe rind din lucru și 
agregatul execută o 
manevră de întoarce 
re de la 2 la 3, în cea
laltă 
țaței, 
ză a 
lucru
ambele părți ale pos. 
țaței se lucrează con- 

fîșiei necesare pentru în-

jumătate a pos- 
în care efectuea- 
doua cursă de 
3, 4, astfel că

In 
nice 
tare

Agregai format din cultivator CUT-21, 
semănătoare I.A.R.-511 și grapă

acest fel se respectă cerințele agroteh- 
și se îmbunătățesc condițiile de exploa- 
în înlăturarea timpilor morți, creați

semănători de tracțiune mecanică tip I.A.R.- 
511.

încercările, efectuate de către Institutul de 
Cercetări pentru Mecanizarea și Electrifica
rea Agriculturii (I.C.M.E.A.) la grupul ex
perimental Dorobanțu au arătat în mod e- 
vident avantajele cuplului cu două semănă
tori I.A.R.-511 remorcate prin intermediul 
unui dispozitiv de cuplare oblic, (fig. 1).

Dispozitivul, de cuplare oblic asigură o 
bună stabilitate în lucru a celor două se
mănători cît și posibilități optime de reglare 
a lățimii de lucru și de întoarcere.

Remorcarea celor două semănători se face 
de bara dispozitivului de cuplare, iar pen
tru reglarea distanței dintre semănători se

comitent. Lățimea 
toarcere va fi de 21,6 m.

Alimentarea cu semințe a celor două se
mănători se va face din mers, astfel ca tim
pul opririlor să fie redus la minimum.

Lucrînd cu un agregat, de două semănă
tori, tractoristul Tiu Marin, de la grupul ex
perimental I.C.M.E.A. de pe lingă S.M.T. 
Dorobanțu, a reușit să însănitnțeze 30 ha. 
înir-un schimb, față de 13 ha. pe care le 
realiza mai înainte lucrînd cu o singură se
mănătoare.

Consumul de combustibil realizat de data 
aceasta a fost redus cu 58%.

Acest agregat poate fi utilizat cu viteza 
IlI-a și a IV-a a tractorului KD-35 sau 
KDP-35.

Agregat
format dintr-o semănătoare 

cu tracțiune mecanică I.A.R.-511 
și două semănători

cu tracțiune animală tip 512
In condițiile agriculturii noastre se poate 

aplica cu succes sistemul de agregare în
trebuințat de Eroul Muncii Socialiste A. V. 
Chitalov (S.M.T.-ul Malo Pomoscineansk, 
regiunea Kirov, din U.R.S.S.) care constă 
din cuplarea unei semănători cu tracțiune 
mecanică și două semănători cu tracțiune 
animală, (jig- 3).

Dispozitivul de remorcare folosit ta acest 
agregat se compune dintr-o bară de lemn

★

se

între lucrările de pregătire a soiului și 
mânat.

Cultivatorul CUT-21 se așează pentru 
prelucra total o fîșie de teren.egală cu 
timea de lucru efectivă a semănătorii și

leagă de bara de tracțiune a tractorului. 
(fig- 4).

De cadrul cultivatorului se fixează un su
port de fier cornier 
60x60x6 mm. de care 
se leagă semănătoa
rea.

Condiția esențială 
a acestui agregat este 
ca piesele active ale 
cultivatorului să pre
gătească terenul pe 
toată lățimea de lucru 
a semănătorii și se
mințele să fie îngro
pate la 
cime și 
form.

După 
se leagă 
Sau grape ușoare.

Acest agregat poa
te fi utilizat cu viteza 
Il-a și a 
torului 
KDP-35 
obține cu 
tivitate de 14 ha. pe 
schimb.

Lucrul va fi organi
zat în așa fel, ca să 
existe un număr sufi
cient de brațe de lucru 
pentru a se putea asi
gura alimentarea se
mănătorii la timp și 
din mers, înlălurînd 
în acest fel timpii morți 
de funcționare în gol. 

de utilizare a acestui

aceeași adîn- 
în mod uni-

semănătoare 
o netezitoare

II l-a a trac- 
KD-35 sau 
și se poate 
el 0 produc-

Metoda rațională 
agiegat este tot prin acoperire.

Lățimea fișiei de întoarcere necesară aces
tui agregat va fi de 18 m.

Cîteva conoiții de lucru tehnico-orgamzatonce 
pentru agregatele de mai sus

1) Pentru ca 
șinilor agricole 
buie cu strictețe păstrată orizontalitatea tri
unghiului de tracțiune al mașinilor agricole, 
fapt care este condiționat de poziția punctu
lui de remorcare a mașinilor agricole, pe 
bara transversală sau pe prelungitoare.

Acesta se stabilește în momentul formării 
agregatului.

2) In procesul de lucru al agregatului tre
buie să se facă in mod periodic conirolul în 
special asupra dispozitivelor de reglare care 
mai ales la semănători nu-și păstrează po
ziția fixată inițial, provocînd astfel pierderi 
de semințe, mărirea rezistenței la tracțiu
ne, micșorarea productivității pe schimb și 
mai ales, scăderea producției la ha. datorită 
unei distribuții neuniforme a semințelor.

brăzdarele sau cuțitele ma
să nu se afunde în sol, tre-

Sl 
țări

lucrările pentru însămîn- 
pe cît posibil, tractoare 

acestea nu creează deni-

In general la 
se vor utiliza 

pe șenile, deoarece 
velări ale terenului, atît de pronunțate ca 
tractoarele pe roți.

Tractoarele KDP-35 ce vor fi utilizate la 
lucrările de însămînțări vor fi echipate cu 
șenilele tractorului KD-35, deoarece acestea 
fiind mai late au aderență mai mare cu solul 
și produc o iasare a acesiuia mai mica.

Folosirea largă a cuplajelor de mașini a- 
gricole, oda^ă cu Celelalte măsuri tehnice și 
organizatorice, care duc la o exploatare mai 
bună a tractoarelor, va contribui în mare 
măsură la efectuarea la timp și în bune 
condițiuni a lucrărilor agricole de toamnă, 
deci la obținerea unor bogate recolte.

8

8
8
8
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Recent, administrația 
clinicii de boli contagioa
se din Tg. Mureș a pri
mit repartițiile de mate
riale pentru trimestrul. 
III. „Mai bine cu intirzi- 
ere dealt niciodată", își 
spuneați tovarășii de aici 
și au început să umble 
după materialele reparti
zate de către secția de 
sănătate publică- a comi
tetului executiv al sfatu
lui popular orășenesc.

Calvarul cu cuiele de 
potcoave (c-aiele) a înce
put cind contabilul șef l-a 
trimis pe vizitiul clinicii, 
fără căruță, la oficiul re
gional de aprovizionare. 
Doar n-o să trimită un 
camion pentru cantitatea 
de caiete pe care poate 
s-o ,/consume" i 
luni Laci, unicul 
cliniciil Sărmanul 
s-a întors cu 
frinte, cănind în 
nici mai mult nici mai 
puțin decît 5.000 de ca
iete. Cîteva zile întreaga 
administrație fi-a făcut 
altceva decît să „verifi
ce" dacă caietele sînt ale 
lor sau ale altora. Apoi 
alte citeva zile au fost 
duse tratative cu secția 
de sănătate publică a o- 
rașului, in vederea retra
gerii repartiției de caiele.

— Nimic! Asta-t par
tea voastră de caiele și... 
basta — răspundeau 
consecvenți cei de la sec
ția de sănătate publică.

Cum orice împotrivire 
s-a dovedit 
administrația 
organizat împreună 
personalul medical o con
sultație la capetele celor 
5000 de cuie de potcoa
ve. Unii au calculat că 
pentru anii cît mai are 
de trăit Laci, mlrțoaga 
clinicii, sînt suficiente 
300 de caiele. Și tot mai 
rămin 4.700! De dat la 
gospodăriile colective care 
au cai mulți, dar nu prea 
au caiele — nu se poate 1 
Nu cumva să pice vreun 
control de la secția să
nătate și să constate lip
sa vreunei caiele I 
cit pe aci să iasă 
veală . o propunere 
trușnică: clinica să 
fonduri pentru înființarea 
unei herghelii. Caietele 
fiind deja doblndite, sec
ția de sănătate publică 
n-ar mai avea să procure 
decît caii și celelalte ac
cesorii... Această cale de 
a ieși din impas a fost 
insă repede abandonată : 
dacă în loc de 300 sau 
400 cai, vor repartiza cli-

în trei 
cal al 

t vizitiu 
șalele 

i spate

zadarnică, 
clinicii a 

cu

Era 
la î- 
năS- 

ceară

★ ★

Mai multă preocupare pentru gospodărirea orașului Brăila
Aspectul orașului, 

munca pentru înfru
musețarea lui, stau 
mereu în atenția comi
tetului executiv al sfa
tului popular al ora
șului Brăila, care. în această direcție a obți
nut unele succese. Astfel, s-au sistematizat 
și reprofilat cîteva străzi. Cu sprijinul larg 
al cetățenilor, în ultimii doi ani a fost 
dusă o muncă intensă pentru mărirea 
spațiilor verzi din interiorul orașului
și în stațiunea balneară Lacu-Sărat. In
acest interval de timp, au fost amenajate 
î.ică 5 spații verzi pe o suprafață de 10.000 
ni p. O realizare deosebit de prețioasă. în 
această privință, este grădina din centrul 
orașului amenajată cu mult gust, care face 
ca această parte a orașului să aibă o în
fățișare plăcută. înfățișarea multor străzi 
din oraș s-a schimbat in bine în ultima vre
me. Numeroase străzi au fost pietruite și 
s au executat pavări de trotuare pe 25.000 
iri.p. In cîțiva ani b-țdul Karl Marx, una din 
arterele principale ale orașului, va deveni 
de nerecunoscut. De-a lungul acestui bule
vard și pe alte străzi, au fost sădiți 10.000 
de . tei, castani și pomi fructiferi, acțiune la 
care au participat un număr mare de cetă
țeni.

In orașul Brăila a fost de asemenea extin
să cu aproape 6 km., rețeaua electrică și 
s-au executat lucrări de canalizare in unele 
cartiere și străzi.

★
Cu toate aceste realizări, orașul Brăila 

este încă departe de a fi un oraș bine 
gospodărit. Comitetul execuiiv al sfatului 
popular orășenesc, deși a acumulat o 
oarecare experiență în conducerea trebu
rilor obștești, nu duce o acțiune sistematică 
de gospodărire și înfrumusețare pe tot cu
prinsul orașului. Cu cit te depărtezi de cen
tru, cu atît înfățișarea străzilor, a clădirilor 
devine mai neplăcută la vedere. Piață ha
lelor bunăoară, de unde se aprovizionează 
majoritatea populației, nu se bucură nici de 
atenția organelor comerciale și nici a celor 
sanitare, în privința curățeniei. Pe străzile 
din apropierea pieței stau depozitate m ar
mane de gunoaie, rezultate din legume pu
trede, frunze veștede, paie, etc., care con

stituie un focar de infecție și amenință să
nătatea locuitorilor din această parte a o- 
rașului. De mult timp gunoiul nu a mai 
fos: ridicat de pe aceste străzi.

De pe numeroase străzi gunoiul menajer 
nu a fost ridicat de 2 și chiar 3 luni de 
zile. Asemenea lucruri se întîmplă pe stră
zile Dorobanți, Dianei, Transilvaniei, etc. 
Pe strada Dianei există un canal cu apă 
stătută, pe o lungime de vreo 200 metri, 
de a cărui curățire nu se preocupă nimeni.

Trebuie arătat că o serie de întreprin
deri din oraș manifestă o totală nepăsare 
față de gospodărirea orașului. Pe strada O- 
limpului, de pildă, stau depozitate de mai 
bine de două luni, circa un vagon și jumă
tate de reziduri (coji de semințe și alte 
gunoaie) de la moara și presa de ulei nr. 7 
a întreprinderii locale „9 Mai". Cu toate 
intervențiile deputatului Mihai Ionescu din 
circumscripția electorală orășenească nr. 88 
și a unor cetățeni, conducerea întreprinde
rii „9 Mai“ (director Ilie Bădilă) nu a 
luat nici o măsură de a transporta gunoiul 
de pe strada Olimpului. întreprinderea de 
panificație de asemenea dă dovadă de nepă
sare față de păstrarea curățeniei. Pe stra
da Transilvaniei, înir-o clădire veche, a- 
ceasta întreprindere amenajează o secție de 
fabricare a plinii. De la demolarea unor pe
reți de interior și dependințe a rezuitat o 
cantitate importantă de moloz (cărămidă 
sfărîmată, ciment, var, etc. — circa un va
gon), care a fost depozitată în stradă, îm- 
piedicind circulația.

Starea de necurățenie a multor străzi, se 
datorește și faptului că pe unele străzi ani- 
malele și păsările de curte sînt hrănite în 
afara curților, la marginea trotuarului. Toa
te acestea nu fac altceva decît să dăuneze 
stării de curățenie.

★
Comitetul executiv al sfatului popular o- 

rășer.esc Brăila este într-adevăr preocupat 
în prezent de o acțiune deosebit de impor
tantă și anume aceea a sistematizării ora

șului, pentru înfăptuirea căreia guvernul a 
alocat o importantă sumă de bani. Această 
acțiung, deși stă în centrul activității, nu 
absoarbe însă munca întregului aparat al 
comitetului executiv. Pentru aceste lucrări 
a fost constituit un aparat special condus 
de un vicepreședinte al comitetului execu
tiv. Așa că proasta gospodărire a orașului 
nu poate fi pusă pe seama acestei lucrări 
— cum înclină să o justifice unii membri 
ai comitetului executiv.

Principala lipsă a comitetului executiv 
constă' în faptul că în acțiunea de gospodă
rire a orașului nu și-a asigurat sprijinul 
larg al celor aproape 200 de deputați cît 
numără sfatul popular al orașului Brăila. 
Nici una din diversele forme de .activizare 
a deputaților nu este încă folosită cu pri
cepere. In gospodărirea orașului un sprijin 
efectiv ar trebui să acorde îndeosebi comi
sia permanentă urbanistică și edilitară 
(președinte deputatul Nicolae Voineagu). Din 
păcate însă această comisie există doa.r cu 
numele. Despre plan de muncă, propuneri, 
nici vorbă. Una dintre formele de activiza
re a deputaților este și aceea a consfătuiri
lor dintre cetățeni și deputați, în cadrul cir
cumscripțiilor electorale. Deși practica a 
dovedit că această formă de activitate dă 
rezultate bune și este un bun mijloc de an
trenare a cetățenilor la gospodărirea orașu
lui, totuși comitetul executiv n-a făcut mai 
nimic anul acesta în această privință. Doar 
cîteva consfătuiri au fost organizate în luna 
ianuarie și de atunci nu s-a mai făcut ni
mic. Sînt unii deputați, ca : Gheorghe Chi- 
coș, Nicolae Popescu, Marin Costea și Is. 
trate Combur, din circumscripțiile electorale 
orășenești nr. 8 și respectiv 104, 11 și 19, 
care de la alegerea lor ca deputați n-au a- 
vut nici o consfătuire cu cetățenii.

Neacordînd . atenția cuvenită activizării 
deputaților, comitetul executiv al sfatului 
popular orășenesc Brăila n-a putut să-și a- 
sigure un sprijin larg din partea cetățeni
lor în buna gospodărire a orașului. i

Trebuie arătat că în 
acțiunea de gospodă
rire comitetul execu
tiv nu folosește toate 
posibilitățile existente 
în oraș. De Ia de

molarea unor clădiri degradate, rezultă în
semnate cantități de moloz. Acestea ar pu
tea^ fi folosite foarte bine la nivelarea unor 
străzi, cum este de pildă strada Dorobanți, 
dar de multe ori acestor materiale li se dă 
o altă destinație. Din resturile de cheres
tea de la aceste clădiri, precum și din de- 
șeurile de la unele întreprinderi de con- 
stiucții din oraș, s-ar putea confeoționa lăzi 
pentru depozitarea temporară a gunoaielor 
din piețe și de pe străzile periferice. De 
asemenea, unele întreprinderi ca de exem
plu fabrica „Stoica", ar putea sprijini comi
tetul executiv prin punerea la dispoziția a- 
cestuia a unor cantități de piatră, balast, 
etc., necesare pavării și nivelării unor străzi.

*
Comitetul executiv al sfatului popular oră

șenesc Brăila (președinte tov. Neagu Ciocan) 
trebuie să treacă neîntîrziat la o acțiune 
hotărîtă, pentru a asigura un aspect cît 
mai atrăgător întregului oraș. Pentru a- 
ceasta, în primul rînd este nevoie ca 
toți deputății să antreneze cetățenii din 
circumscripțiile respective la curățirea stră
zilor, clădirilor, canalelor, etc. Folosirea 
cu pricepere a tuturor resurselor locale și a 
diferitelor materiale neutilizate existenie în 
întreprinderi, trebuie să stea de asemenea în 
atenția comitetului executiv. Un bun prilej 
pentru îmbunătățirea activității gospodă
rești a comitetului executiv al sfatului popu
lar orășenesc Brăila ți constituie acțiunile 
ce trebuie inițiate în cadrul „Lunii curățe
niei". Cetățenii vor ca din orașul lor să 
dispară pentru totdeauna necurățenia și 
proasta gospodărire. Pentru aceasta sînt su
ficiente posibilități.

L. BASSERO 
corespondentul „Romîniei libere" 

in regiunea Galați

nicii cîteva mii de cai ? 
N-ar mai ajunge caielclel

In fine, consiliul sala- 
riaților clinicii, r- vi
zirul că nu pot găsi nici 
o soluție ' prin care .să 
poată scăpa de calele — 
s-a rezumat la 'constata
rea bolii care a adus pa
costea caietelor pe capul 
lor. Diagnosticul a fost 
unanim: „birocratism cro
nic". Birocratismul cronic 
al funcționarilor de la 
secția sănătate a comite- 
tului executiv al sfatului 
popular orășenesc, boală 
din care se trage pe de 
altă parte lipsa de cuie 
de construcție din reparti
ție pe care clinica le cere 
cu insistență pentru ter
minarea lucrărilor de in-. 
vesti(it_

In prezent, cei de la 
clinică caută leacul îm
potriva acestei boli. Poa
te înainte de a-l găsi ei, 
comitetul executiv al sta
tului popular orășenesc 
va lua măsurile necesare 
pentru stirp.rea birocra
tismului existent în stare 
endemică într-una din 
secțiile pe care acest co
mitet executiv cu onoare 
le conduce.

eveniment e greu de ghi
cit. Muncitorii au realizat 
economii,„se preocupă de 
găsirea unor noi surse de 
acumulăridar inițiativa 
le este frinată de dezinte. 
resul manifestat de condu
cere și sindicat.

In felul acesta'cei care 
ar trebui să urmărească 
întrecerea socialistă și să 
sprijine inițiativele, bu.net 

birocratis- 
în

încurajează 
mul care, s-a cuibărit 
îiil'eprinderea lor.

O cîovqdă
„contestabilă'

Inifiativă concretă

Prin luna aprilie a anu
lui acesta, muncitorii din 
secția vagonaj a uzinelor 
de vagoane „Gh. Dimi
trov" din Arad s-au 
angajat să realizeze eco
nomii în valoare de un 
milion lei și au chemat 
celelalte secții la între
cere pentru titlul de „sec
ția milionară". Dar, acum, 
după aproape patru luni, 
nimeni nu mai știe ce e 
cu secția milionară. Tov. 
Eduard Miloș, responsabil 
cu întrecerea socialistă, 
socotește că acest lucru e 
in afara sarcinilor sale ; 
tov. Dumitru Nedescu, de 
la sectorul preț de cost 
n-a încercat încă să cal
culeze cam ce economii 
s-au obținut la fiecare 
secție; tov. Ludovic Bod.s, 
președintele comitetului 
de 'întreprindere, nu se 
ocupă cu asemenea „lu
cruri mărunte", iar pentru 
cei dint- Conducere toate 
acestea au o importanță 
minoră.

Am fi nedrepți dacă 
nu am aminti că ceva 
s-a făcut totuși in spri
jinul întrecerii. Timp de 
peste trei luni de zile toți 
laolaltă au reușit să 
confecționeze un mare 
drapel, care va fi înmî- 
nat secției milionare.

Cind va avea loc acest

Se întîmplă la procese 
ca unii martori ai apără, 
rii să devină pe negîndite '■ 
martori ai acuzării. A-- 
ceasta pentru că martorul 
e obligat prin lege și 
conștiință să spună ade
vărul, independent, de' 
partea care l-a propus. 
Aci nu va fi vorba des
pre un proces, dar va fi 
vorba despre un martor. 
Martorul în cauză este 
un cartonaș cu copci pro
duse de întreprinderea 
„21 Decembrie" din Cluj, 
un obiect neînsuflețit care 
nu cunoaște legi și care 
totuși spune adevărul îm
potriva celor care l-au 
trimis ca să-i apere.

Cartonașul a fost trimis 
de către Uniunea regiona
lă a cooperativelor mește
șugărești București pen
tru a ne dovedi că nu este 
adevărat ce se spune des
pre calitatea copcilor pro
duse de întreprinderea „21 
Decembrie" din Cluj și a- 
nume, că sînt prost exe
cutate că se deschid foar. 
te greu șl se încliid șl 
mai greu, că deci sînt 
de nefolosit. Martorul, 
care prezintă 36 de dovezi 
adică trei duzini de copci, . 
ne-a demonstrat că in
tr-adevăr e just ceea ce 
au sezisat- cititorii noștri: 
copcile sînt inutilizabile. 
Numai că cei din condu, 
cerea U.R.C.M, București 
nu știm din ce motive au 
o încredere' „oarbă" in 
calitatea produselor furni
zate de întreprinderea „21 
Decembrie". Astfel, ei 
n-au mai găsit necesar jd 
le controleze . înainte de 
a le trimite ziarului.

Prezența acestui mar
tor dovedește- nu titimăi 
că nu se deschtd cbpcile, 
dar că Uniunea regionată ' 
nu. înțelege . să primeas
că o critică . întemeiată.

Cunoscînd cele de mai 
sus, ziarul nostru este în ■ 
așteptarea unui nou răs
puns, care nu e necesar să 
fie însoțit de „dovezi con
crete" dar din care să nu 
lipsească sinceritatea și 
dorința de a îndrepta lipi 
șurile.

8
8
8
8

Festivalul filmului sovietic documentar-educafiv
Intre 7 octombrie și 7 noiembrie, timp în 

care se sărbătorește Luna Prieteniei Romî- 
nc-Sovietice, în școlile elementare și medii 
din orașele și regiunile Bucu-ești, Cluj, Timi
șoara; Galați, Iași, Ploești, Pitești și Stalin 
și an institutele de învățăimlnt. superior din 
centrele universitare din țară se organizează 
un festival al filmului sovietic docUmenitar- 
educativ. Cu acest prilej vor fi prezentate în 
fiecare școală sau institut de invățămînt su
perior fi.me artistice și documentare speci
fice învățăm ntuiui.

In Capitală, bunăoară, în cadrul progra- 
rnui’tii I vor fi prezentate Ia numeroase cen
tre școlare filmul artistic : „Examen de ma
turitate", „Jurnalul agricol nr. 3/1954“ și fil
mul de desene animate „Capra încăpățînată", 
iar în cadrul programului II, filmul artistic 
„Copjii partizanului", „Jurnal agricol nr. 
5/1954“ și filmul de desene animate „Vînă- 
torul vesel". In școlile elementare și medii 
din Capitală vor ma.i rula filmele „Merele 
de aur", „Zborul în lună", „Tainele vieții", 
„Căițile tale", „Eclipsa solară", etc.

In tnvățămîntuil superior, în București la 
Universitatea „C. I. Parhon", Institutul Po. 
litehnic, Institutul Medico-Farmaceutic, etc., 
la Universitatea „Victor Babeș" din Cluj, in 
Gala i la Institutul Tehnic, în Iași la Uni
versitatea „Al. I. Cuza" cu prilejul ^Festiva- 
lului filmului sovietic documentar-educativ" 
vor fi prezentate filmele artistice : „Neamul 
Jurbmilor", „Tinerețe zbuciumată", „Agen
turile vasului Bogatlr", „Tăunul", „Jucăto- 
ru! de, rezervă", „Stiletul" și „Școala cu
rajului" ; de asemenea, vor rula documen
tarele : „Republica Komi", „Palatul științei", 
„Universul", „țn pădurile Kirghiziei", „Mai. 
iakovskî", „Frunzele", „Fervdstia spre lumea 
necunoscută", „Pav.lov", „Creierul și funcți- 
uni'.e organismului", „Tainele vieții", '.Ochiul 
magic", „.Parcul zoologic din Moscova"/etc.

Deschiderea „Festivalului filmului sovietic 
document a r-educativ“ se va face Intr-’un ca
dru festiv, proiecțiile fiind precedate de con
ferințe ținute de oameni de știință și cul
tură.

OAMENI Al MUNCII LA ODIHNĂ LA KARLOVY VAR)

Tot mai mare e numărul oamenilor muncii din țara noastră car.e își petrec 
concediul în stațiuni pitorești din diferite țări prietene. Schimbul acesta de vizite 
a devenit as.ăzi una din formele caracteristice a dorinței popoarelor de a se cu
noaște reciproc, de a-și întări legăturile de prietenie.
. ,I,n : Un grup de oaspeți romîni pe terasa casei de odihnă „Oh. DK 
cedîu|V d n Karlovy VarV <^*n Republica Cehoslovacă, unde își petrec con-

bu.net
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S__P__O__E. T
O frumoasă victorie la fotbal: R. P. R. — Belgia 1-0 (0-0)

împrejurările în care echipa de fotbal a 
R.P.R. urma să susțină întîlnirea cu forma 
ția Belgiei erau puțin obișnuite. La un in 
terval de numai zece zile, după un meci în 
care reprezentativa noastră n-a corespuns 
în fața echipei R. D. Germane, aceeași echipă 
cu trei modificări în formație avea sarcina 
deosebit de dificilă de a lupta cu una din 
cele mai valoroase echipe din Europa. Si
tuația era și mai mu't îngreuiată de faptul 
că oaspeții doreau cu orice preț să se reabi
liteze în urma în.'rîngerii suferite duminică 
la Praga, înfrîngere pe care o apreciau ca 
accidentală.

Acestea erau împrejurările speciale în 
care echipa noastră intra în luptă cu faimo
șii „diavoli roșii". Treaba nu era ușoară, 
ci dimpotrivă. Iată de ce victoria de ieri, 
rodul unei superiorități clare. — chiar dacă 
scorul n-a indicat-o mai net — apare deo
sebit de prețioasă și reconfortantă. De data 
aceasta echipa R.P;R. a jucat altfel. Cu o 
putere de luptă remarcabilă și cu o voință 
nestrămutată, echipa noastră — conștientă 
de importanța misiunii sale — a știut să 
împlinească așteptările. Cu o tendință vă
dit schimbată spre jocul în viteză, cu schim
buri rapide de mingi și locuri, evoluția re
prezentativei noastre a arătat realele po
sibilități ale fotbalului romînesc.

JoCul a fost frumos datorită ambelor echi
pe care au practicat un fotbal de calitate, 
remarcîndu-se în mod special duelul pa
sionant dintre linia noastră de atac — care 
a înjghebat nenumărate atacuri — și apă
rarea belgiană, precum și contraatacurile 
fulgerătoare ale înaintașilor oaspeți. Victo
ria noastră consemnată cu scorul de 1—0 
nu reprezintă fidel superioritatea romînilor 
care ar fi putut cîștiga mai net dacă înain
tașii noștri n-ar fj ratat multe ocazii clare 
de gol.

In ansamblu, echipa R.P.R. a corespuns, 
remarcîndu-se în mod special Voinescu, An- 
drovici și Ozon.

Echipa belgiană are individualități remar
cabile, care au impresionat prin ușurința cu 
care stăpînesc și conduc balonul, dar în 
schimb jocul de ansamblu lasă de dorit.

Circuitul ciclist al R. P. R.
DEVA (de le trimisul nostru). — Cînd 

startenul a dat semnalul de plecare în cea. 
de a 9-a etapă a Circuitului ciclist al R.P.R. 
ploua. Caravana cicliștilor a pornit să în
frunte ploaia, frigul și noroiul de-a lungul 
celor 154 km. cît este pînă la orașul Deva.

La Lugoj, adică la 55 km. de la plecare, 
primii troc Hona, Klein, Șitefu. După Lugoj 
se formează un pluton de 13 alergători prin
tre care distingem pe C. Dumitrescu, Gher. 
man, Ștefu, Zanoni. Poreceanu și alții. După 
cîțiva kifem'e'.ri, Dumitrescu, Ștefu și Gher
man se desprind și iau un avans aiprectabil. 
Ștefu și Gherman sparg, aisiîel că Dumitres
cu rămîne singur. Din urmă vin insă puter
nic Zanoni, Poreceanu, Klein și iarăși Gher
man și după o goană de cîțiva kilometri C. 
Dumitrescu este ajuns. Cu 22 de km. înainte 
de Deva' începe o șosea asfaltată dînd po

Circa 300 de concurenți
la Campionatele internaționale de atletism ale R.P.R.

Comisia de organizare a campionatelor 
internaționale de atletism ale R.P.R., a pri
mit înscrierea a circa 300 atleți și atlete din 
18 țări. Numărul foarte mare de înscrieri a 
determinat Comisia de organizare să stabi
lească in majoritatea probelor serii și califi
cări cu anumite performanțe^ standard. Se
riile și calificările urmează să se desfășoare 
în dimineața zilelor de sîmbătă, duminică și 
luni. . , ...

Astăzi prezentam programul senilor și 
calificărilor din prima zi (inclusiv perfor
manțele- standard)

Sîmbătă 1 octombrie: ora 9,30: 400 m. 
garduri (serii); lungime bărbați (calificări), 
7 m. ora 9,50: 100 m. temei (serii);, suliță 
femei (calificări, 40 m.); ora 10,10 : 100 m. 
bărbați (serii); ora 10,30: 800 m. bărbați 
(serii); prăjină (calificări, 3,90 m.); ora 
10,50: lungime femei (calificări, 5,25 m.); 
disc bărbați (calificări, 45 m.).

Am reținut în mod special comportarea lui 
Orlans, Coppens, Huyemans și Van Brandt.

■Bun a fost arbitrajul lui Macko (R. Ceho
slovacă) care a stăpînit jocul și a înfrînat la 
timp și cu energie tendința unor jucători de 
a practica un joc dur.

♦
Jocul a fost interesant și superioritatea 

teritorială a aparținut pe rînd ambelor, echi
pe. in primele 20 de minute Ozon și Nicușor 
au avut ocazia să deschidă scorul, dar au 
ratai pe rind. A urmat o revenire accentuată 
a belgienilor, care la rîndul lor au greșit 
cîteva șuturi la poartă. In această perioadă 
trebuie semnalat șutul lui Coppens (min. 
26) — după o greșită degajare a lui Szoko, 
— care a lovit bara transversală după o in
tervenție de ultim moment a lui Voinescu. 
Echipa R.P.R. a revenit însă în atac, a do
minat și a .'ost rîndul lui Mihai și Georgescu 
să piardă ocazii clare. In min. 43, în urma 
unei ciocniri,’ Mihai a fost rănit și în locul 
lui a intrat Suru.

La reluarea jocului, echipa noastră a con
tinuat să domine, dar noi ocazii de gol au 
fost ratate de Copil și Ozon. Abia în min. 
70 dominarea noastră s-a concretizat. La un 
nou atac Georgescu a șutat extraordinar de 
la 25 m. și mingea s-a oprit sus în colțul 
din stînga al porții. Patru minute mai tîrziu 
reprezentativa romînă a pierdut un prilej 
deosebit de a mări scorul. Ozon a făcut o 
cursă splendidă pe partea dreaptă a tere
nului, s-a apropiat de linia de fund și a 
centrat. De la numai 4 metri Suru a reluat 
ioarte încet dînd posibilitatea portarului să 
prindă mingea pe linia porții.

Pînă la sfîrșitul jocului avantajul a al
ternat și toate încercările întreprinse de 
ambele părți de a se modifica scorul au 
rămas zadarnice.

Au jucat formațiile:
R.P.R.: Voinescu — Pahonțu, Ajidrovici, 

Szoko, — Călinoiu, Băcuț I — Copil, Nicu
șor, Ozon, Georgescu, Mihai (Suru);

BELGIA: Gernaey — Dries, Carre, Van 
Brandt — Huysmans, Mees — Jacquemins, 
Degelas, Mermans, Coppens, Orlans.

GH. RUSSU

sibilitate celor cinci cicliști să ruleze întins 
spre Deva. Pe străzile orașului Deva patru 
cicliști angajează sprintul final pe care îl 
cîștigă Poreceanu. 1) Poreceanu 6h08’30” 
(timp cu bonificai ie 6h07’30”) ; 2) Zanoni 
6h08’30” (timp cu bonificație 61108'); 3) Klein 
6h08’30” (timp cu bonificație 61108’10"); 4) 
C. Dumitrescu 6h08’30” ; 5) Gherman
6h09’47”. Clasamentul general se prezintă 
astfel: 1) C. Dumitrescu 49h57’48” ; 2) Zai- 
noni la 12’58”; 3) Ștefu la 29'53” ; 4) Hora 
ia 45’41” ; 5) Gh. Șerban la 49’26”. Pe echi
pe etapa a fost ciștigaită de Dinamo II urmat 
de C.C.A. I și C.C.A. II. In clasamentul ge
neral pe echipe continuă să conducă C.C.A. I 
urmată de Dinamo II.

Azi se aleargă cea de a 10-a etapă Deva- 
S-ibiu.

Miercuri au sosit în Capitală primii par
ticipant! la cea de a 8-a ediție a campiona
telor internaționale de atletism ale R.P.R.

In cursul dimineții au sosit atleți! sovie
tici, bulgari, iugoslavi și cei doi atleți ro- 
mîni I. Soeter și I. Opriș care au luat parte 
la concursurile internaționale organizate la 
Belgrad și Zagieb.

Seara, în Gara de Nord a fost primit gru
pul atleților sovietici care venea de la iyios- 
cova.

Astăzi sînt așteptate să sosească alte de
legații de atleți de peste hotare.

★
Campionatele internaționale de atletism 

ale RPR vor fi urmărite de un mare număr 
de ziariști de peste hotare. Miercuri au so
sit în Capitală, Maurice Vidai, directorul ge
neral al revistei franceze de spori „Miroir 
Sprint" și Michel Clare, trimisul special al 
ziarului „L’Equipe".

IN EDITURA DE STAT 
PENTRU LITERATURA POLITICA

a apărut:

Mao Țze-dun — Opere alese
Volumul 3

448 pag, 12130 lei

Vizitele deputaților japonezi
Miercuri, deputății Haruji Tahara, Seido 

Onishi și Kei Hoashi, membri ai parlamen
tului japonez, și-au continuat vizita pe care 
o fac in țara noastră.

Membrii delegației de deputați ai parla
mentului japonez au vizitat rafinăria nr. 1 
din orașul Ploești, schela petroliferă Boldești 
și gospodăria agricolă colectivă „Tudor Vla- 
dimirescu” din comuna Hărman, rpionul 
Stalin. (Agerpres)

Călătoriile turistice organizate 
de O.N.T. Carpați la Moscova

„Oficiul Național de Turism Carpați” or
ganizează călătorii turistice la Moscova la 
3, 7, 10, 14, 17, 21, 24 octombrie 1955. Fie
care călătorie are următorul program:

Ziua I-a: Vizitarea, In autocare, a orașu
lui Moscova cu principalele monumente is
torice, instituții de artă, de știință și de in
teres obștesc; Ziua a 2-a și a 3-a: Vizitarea 
Expoziției Agricole Unionale; Ziua a 4-a: 
Vizitarea Palatului Universității Lomonosov 
și a stațiilor de metrou; Ziua a 5-a: Vizi
tarea Kremlinului și a Mausoleului Lenin- 
Stalin. Ziua a 6-a: Vizitarea galeriilor Tre- 
tiacov și a marilor magazine din Moscova.

In costul călătoriei este cuprins transpor
tul dus și întors în vagoane de dormit, în
treținerea pe parcurs, precum și cazarea și 
masa la hotelurile și restaurantele de primul 
rang din Moscova.

Se poate înscrie orice cetățean romîn pe 
baza buletinului de identitate. Formalitățile 
de viză romînă și sovietică sînt foarte simple 
și se obțin de către O.N.T. Carpați.

—o—
Informații

Marți seara a părăsit Capitala plecînd la 
Zurich delegația de medici din țara noastră 
care vor participa la Adunarea generală eu
ropeană de luptă împotriva poliomielitei.

Delegația este alcătuită din acad. prof. dr. 
C. Ionescu Mihăești, conducătorul delegației, 
prof. dr. I. Mesrobeanu, conf. dr. N. Cajal 
și dr. P. Sgîndăr.

★
Consiliul General A.R.L.U.S. organizează 

joi 29 septembrie a.c., orele 19, in sala Ca
sei Prieteniei Romîno-Sovietice din str. Ba- 
tiștei nr. 14 din Capitală un „Jurnal de ac
tualități sovietice”. își vor da concursul to
varășii Stelian Moldoveanu, secretar general 
al Camerei de Comerț al R.P.R. care va 
vorbi despre „Noi acorduri comerciale în
cheiate între Uniunea Sovietică și țările ca
pitaliste”; Florica Demion de la Teatrul Tine
retului va citi bucăți din ultimul număr al 
revistei satirice „Krocodil".

Accesul în sală este permis numai pe 
bază de invitații. Invitațiile se pot ridica de 
la Casa Prieteniei Romîno-Sovietice.

★
Delegații străini care au participat la Con

ferința Națională a tuberculozei, profesori 
și medici de specialitate din U.R.S.S., R.P. 
Chineză, R.P. Mongolă, M'area Britanie, R. 
Cehoslovacă, R.P. Polonă, R.D. Germană, 
R.P.D. Coreeană etc. au vizitat în ziua de 
27 septembrie Sanatoriul T.B.C. Moroeni.

★
Vineri, 30 septembrie a.c., pe programul 2, 

la ora 21, se va transmite de la Bratislava. 
Concertul Orchestrei Filarmonice de Stat 
„George Enescu", dirijată de George Geor
gescu, artist al poporului din Republica 
Populară Romînă, laureat al Premiului de 
Stat, care se află într-un turneu artistic în 
Republica Cehoslovacă.

(Agerpres)

Intensificarea schimburilor culturale 
între R.P.R. și R.P. Chineză

In ultimii ani, între țara noastră și Repu
blica Populară Chineză au avut loc perma
nente schimburi culturale care au dus la 
adîncirea prieteniei ce leagă cele două 
popoare.

Roadele acordului cultural încheiat cu 4 ani 
în urmă sînt tot mai bogate, înlesnind cu
noașterea reciprocă a tezaurului culturii și 
a realizărilor înfăptuite în munca de constru
ire a vieții socialiste.

In ultimul an, prin activitatea dusă de 
Direcț'a Generală pentru Relațiile Culturale 
cu Străinătatea din Ministerul Culturii al 
R.P. Chineze și de Institutul Romîn pentru 
Relațiile Culturale cu Străinătatea, schimbu
rile cultu-ale s-au intensificat și s-au adîn- 
cit și mai muit. ■

Expoziția „Arta aplicată în R. P. Chineză" 
care a fost deschisă în București a fost un 
minunat prilej de a cunoaște talentul crea
tor al poporului chinez. Expoziția a avut un 
răsunător succes fiind vizitată în cele 50 de 
zile cît a fost deschisă de peste 314.000 per
soane. Cronicile apărute în ziare șj nenu
măratele aprecieri înscrise de vizitato-j în 
cartea de aur a expoziției au vădit impresia 
profundă față de minunata artă aplicată 
chineză. In semn de prietenie din partea 
poporului chinez, la închiderea expoziției 512 
dintre obiectele de artă expuse au fost dăru
ite poporului nostru.

A-ta populară romînească va fi la rîndul 
ei cunoscută în R. P. Chineză. In curînd, 
urmează să fie trimisă în marea țară prie
tenă o expoziție de mari proporții cu tema 
„Arta populară în R.P.R.".

Anul acesta, publicul romînesc a avut 
ocazia să admire din nou pe artiștii chinezi. 
Orchestra de muzică națională chineză care 
a vizitat R.P.R. a făcut un lung turneu în 
ța-a noastră, dînd concerte care s-au bucurat 
de un binemeritat succes în Capitală și în 
15 mari orașe din provincie

Un prilej de cunoaștere reciprocă a vieții 
și artei a constituit și schimbul de filme. In 
ultimul an, au fost prezentate în țara noas
tră filmele chinezești „Asaltul fortului din 
munți",. „Scrisoare cifrată", „Poveste de iu
bire", „Scăpat din ghiarele demonului", fil
mul pentru copii „Iepurașii cei isteți" și alte 
producții ale cinematografiei chineze. In a- 
celași timp, în R. P. Chineză, la Pekin și 
în 20 din cele mai mari orașe chineze a fost 
prezentată o „Săptămînă a filmului romî
nesc".

Un mijloc larg folosit de popularizare a

Lucrările Institutului de lingvistică al Academiei R. P. R.
Lucrările pe care cercetătorii Institutului 

de lingvistică din București ai Academiei 
R.P.R. le pregătesc acum răspund unor ne
cesități de mult resimțite în acest domeniu

In centrul preocupărilor Institutului sea- 
flă . Dicționarul limbii romîne literare con
temporane, al cărui prim volum a rkh-.at 
atîl în rîndul specialiștilor cît și al marelui 
public numeroase probleme și discuții. Vo
lumul II al Dicționarului cuprinzînd lite
rele D—L inclus,v este în curs de tipărire 
și va apărea la sfîrșitul acestui an. De la 1 
august s-a predat la tipar și volumul 111, cu
prinzînd cuvintele care încep cu literele M 
pînă la P Inclusiv. Acest volum va apărea 
în prima jumătate a anului viitor. Acum.se 
face revizia finală a volumului IV. care este 
in întregime redactat.

Parale! cu acestea se continuă elaborarea 
Dicționarului ilustrat al limbii romîne lite
rare contemporane, în’.r-un singur volum.

Cercetătorii Institutului au terminat redac- 
tarea Dicționarului rus-romîn care va cu.

Reîncepe seria de concerte-lecții ale Filarmonicii
La 15 octombrie, în sala Dalles, Filarmo

nica de Stat „George Enescu" deschide se
ria de concerte-lecții din această stagiune. 
Organizate acum doi ani, în urma suges
tiilor și cererilor primite din partea publi
cului, concertele-lecții au fost primite cu 
interes de oamenii muncii. Numai în stagiu
nea trecută, ele au fost audiate de peste 
10.000 de persoane.

Anul acesta, concertele-lecții cuprind trei 
cicluri de conferințe.

Conferințele vor fi ținute de profesori de 

realizărilor din cele două țări sînt și vitri
nele de fotografii și expozițiile documentare. 
Astfel, au fost prezentate în R. P Chineză 
vitrine șj expoziții documenta-e cu temeie 
„Aspecte din R.P.R.", „Aspecte din viața 
studenților din R.P.R.", „Activitatea echipe
lor artistice de amatori", ..Agr.cultura în 
R.P.R." etc. iar în țara noastră au fost 
prezentate aspecte din ^Industria pe
troliferă a R.P. Chineză", „Viața co
piilor din R.P. Chineză". „50 de ani de 
activitate artistică a artiștilor Mei Lan-fan 
și Chou Sin-fan", „Aspecte din viața și 
munca femeilor chineze" etc.

Tot în cadrul acordului de colaborare 
culturală au loc schimburi de materiale do
cumentare științifice și de specialitate, 
schimburi de broșuri, reviste și ziare. Lu
crările literare traduse și tipărite în fiecare 
dintre țări au de asemenea o răspîndire tot 
mai largă.

O cont-ibuție însemnată la cunoașterea 
celor două popoare o aduc schimburile de de
legații culturale și științifice. Printre dele- 
gații'e din R.P Chineză care ne-au vizitat 
în ultimul timp țara sînt și delegația oa
menilor de știință, cultură și învățămînt, 
condusă de istoricul Hou Vei-lu, membru al 
Academiei de Științe din R.P. Chineză, dele
gația de medici condusă de prof. univ. Vei 
Si, artistul plastic Ciang Ian-si. decan al Fa
cultății de gravură a Institutului de Artă 
din Șanhai. delegația de agronomi care se 
află în prezent în țara noastră și altele. In 
același timp, numeroase delegații științifice 
și culturale rbmînești au vizitat R. P Chi
neză. In prezent, se află în R. P Chineză o 
delegație de oameni de știință din care fac 
parte academicienii St. S. Nicolau, Elie 
Carafoli, Al. Graur și alții, precum și o de
legație de muzicieni alcătuită din artista 
emerită Arta Florescu, solistă a Teatrului de 
Stat de Operă și Balet al R.P.R., flautistul 
Dumitru. Pop și pianista Ana Vișrhi care au 
dat concerte in diferite orașe chin ze. Scri
itorii Geo BcȚZa și Petru Dumr.riu au plecat 
de asemenea zilele acestea în R. P. Chin ză.

întrevederile acestor delegații cu diferite 
pe-sonaliiăți ale vieții științifice și culturale, 
au contribuit la strîngerea legăturilor de 
prietenie dintre popoarele romîn și chinez, 
precum și vizitarea a numeroase instituții 
științifice și culturale, fabrici, șantiere etc.

(Agerpres)

prinde peste 80.000 de cuvinte și care se a- 
flă sub tipar. El se adresează specialiștilor 
și va apărea în cursul anului viitor în Edi. 
tura Cartea Rusă.

Pentru uzul maselor largi s-a terminat de 
curînd redactarea unui Dicționar rus-romîn 
care va avea un format redus, cupr.nz nd 
numai traducerea termenilor. In același timp, 
s.a începui elaborarea Dicționarului romîn- 
rus a cărui redactare va fi terminată anul 
vii or.

Colectivul! de gramatică al Institutului va 
preda la tipar la 1 octombrie mai multe 
lucrări. Gramatica limbii romîne, in.r-un 
volum, prelucrată pe baza materialului cu
prins în cele două volume ale Gramaticii a- 
părute de curînd, va folosi îndeosebi elevi 
lor, s udenților și marilor mase.

Colectivul de gramatică a mai încredin
țat tiparului și un volum de studii de gra
matică care aprofundează o serie de pro
bleme nelămurite cu prilejul elaborării Gra
maticii limbii romîne. (Agerpres).

conservator, compozitori, critici, muzicologi, 
interpreți. O bogată ilustrare muzicală va 
însoți prelegerile.

★
In ziua de II octombrie, se deschide și 

stagiunea Studioului Filarmonicii de Stat 
„George Enescu". Primul concert va fi sus
ținut de laureați ai Festivalului mondial al 
tineretului și studenților de la Varșovia. Vor 
urma concerte săptămînale, la care își vor 
da concursul tineri interpreți de valoare din 
Capitală și din provincie.

Președintele Mao Țze-dun; 
a conferit titlul de mareșal 

al R. P. Chineze 
unui număr de ofițeri

PEKIN 28 (Agerpres). — China Nigifl 
transmite; In după amiaza zilei de 27 sep
tembrie. a avui loc o ceremonie oficială ,in 
cadrul căreia președintele Mao Țze-dun a 
conferit t.tlul de mareșai al R.P. Chineze 
unui număr de ofițeri din Armata Popmș.-ă 
Chineză de Eliberare. El a conferit de ase
menea diferite ordine unor membri ai Ar
matei Populare Ch.neze de Eliberare, cere 
s-au distins în cursul războaielor revoluțio
nare ale poporului chinez. -,T

In tribună au luai loc președintele MaO 
Țze-dun, mareșalul Ciu De, vicepreședintele 
R.P. Chineze; Liu Șao-ți, președintele Comi
tetului permanent al Adunării Re-prezemen- 
țiior populari din întreaga Chină, și Clu 
En-lai, premierul Consiliului de Stat.

Președintele Mao Țze-dun a conferit Or
dinul 1 August, clasa 1; Ordinul Indepen
denței și Libertății, clasa 1 și Ordinul Eli
berării, clasa 1, acelora care s-au distins în 
timpul războaielor revoluționare din per'bă- 
da activității Armatei Roșii a muncitorilor 
și țăranilor chinezi, în perioada războiului .n- 
pr.triva agresorilor japonezi și a războiului de 
eliberare; acelora care au determinat festele 
trupe gcmlndaniste să se revolte împotriva 
gomindanului in per.oada războiului de eli
berare; acelora care au contribui', la războiul 
popular de eliberare și acelora care au con
tribuit la eliberarea pașnică a Tibetului ■

La ceremonie au participat peste 1.3C0 de 
persoane.

Astăzi 
alegeri parlamentare 

în Indonezia
DJAKARTA 28 (Agerpres) — Astăzi, 29 

septembrie în Indonezia vor avea loc pentru 
nrima oară alegeri generale par amen are. 
Pesta 40.000.000 de indonezieni care ,Tu 
dreptul ia vot vor alege un parlament com
pus don 260 de persoane urm'nd ca in l'.na 
decembrie să aibă loc alegerile pentru Aqți- 
narea Constituantă. Agențiile de presă a- 
nunță că Adunarea Constituantă va fi muit 
mai largă, uHTnînd ca ea să cuprindă 500 .ce 
membri. , t

După cum s-a anunțat, campania electo
rală a luat sfîrșit la 25 septembrie. P.'năda 
această dată principalele partide care parti
cipă la alegeri și-au prezentat programele 
electorale în fața alegătorilor. De o mare 
popularitate se bucură programul Partidului 
Comunist din Indonezia care cere continua
rea politicii de neutralitate și de neaderare 
a țării la nici un pact și ridica-ea nivelului 
de trai al maselor muncitoare. La numeroa
sele mitinguri la care au luat cuvîntul con
ducătorii partidului comunist a fost de
mascată politica actualu'ui guvern condus 
de Harahap, lider al partidului reacționar 
Mașumi.

Știrile transmise de agențiile de presă re
levă o intensificare a activității bandelor te
roriste Dar-ul Islam în preajma alegerilor. 
Este binecunoscută legătura acestor bande 
cu partidul Mașumi și cu reprezentanții ca
pitalului monopolist american și olandez..

In primele zile după alegeri vor puteadfî 
cunoscute doar rezultatele din insu’ele lava 
și Sumatra datorită faptului că ac-s!ea tp'o- 
sedă o rețea de comunicații mai vastă. Re
zultatele din celelalte regiuni ale țării von<fi 
cunoscute mai tîrziu, deoarece alegerile sînt 
eșalonate pe o perioadă mai îndelungată, A- 
genția France Presse referindu-se la alege
rile din aceste două insule, relatează că prin
cipalele forțe politice care își vor disputa 
voturile alegătorilor în insulele lava și Su
matra sînt partidul Mașumi, care candidea
ză pe aceeași listă cu o serie de organizații 
nwsu.lma.ne reacționare, și partidul comu
nist care „se bucură de o puternică poziție 
în centrul lavei, în marile orașe și în cen
trele industriale precum și pe marile filam-, 
tații”.

Partidul național indonezian care a deți
nut principalele poziții în fostul guvern con
dus de Aii Sastroamidjojo se bucură de in
fluență în regiunea de est a insulei lava șt 
în nordul insulelor Celebes.

________________________  NOTE DE DRUM -------------------------------------

însoțind rugbiștii romîni în Anglia
Nu tradiționala ceață sau vreme ploioasă 

ne-a întîmpinat la sosire în Anglia. Era o 
noapte senină și liniștită. După ce avionul 
a făcut un scurt ocol deasupra aerodromului 
luminat de becuri roșii și verzi, a coborît 
încet pe pista de beton, oprindu-se în fața 
aerogării. Din depărtări prin zgomotele ora
șului răzbăteau clar sunetele ceasului din 
Westminster.

N-am apucat să facem decît cîțiva pași și 
din toate părțile au venit în întîmpinarea 
noastră oficialități, ziariști și reprezentanți 
ai posturilor de radio și televiziune. Chiar pe 
aeroport, căpitanul selecționatei de rugbi a 
orașului București, Gh. Pircălăbescu, în
conjurat de coechipierii săi, a trebuit să răs
pundă reprezentantului televiziunii engleze 
la cîteva întrebări privind vechimea și dez
voltarea acestui sport în țara noastră, ac
tivitatea noastră internațională și altele.

După o noapte reconfortantă petrecută la 
Hotel Imperial, am făcut a doua zi o plim
bare prin parcurile Londrei. Acolo în Hyde 
Park, in Kensington-Park sau in alte 
parcuri se desfășoară o bună parte din viața 
marelui oraș de pe malurile Tamisei. Nu 
mă îndoiesc că un iscusit reporter sau scrii
tor ar putea să scrie multe și interesante 
lucruri. In orice caz am avut multe de vă
zut și nu aspecte obișnuite pentru noi. In 
Kensington-Park am avut surpriza de a ve
dea mulți cetățeni dormind pe bănci. Am avut 
ocazia să asistăm chiar la instalarea unui 
cetățean pe o bancă. Omul și-a scos nestin
gherit pantofii, haina și-a pus-o sub cap și 
s-a culcat. Mai încolo am văzut multe femei 
cu copii. In timp ce micuții se odihneau sau 
se jucau, însoțitoarele lor spălau în mici li- 
gheane lucruri ușoare pe care le întindeau 
apoi pe o sfoară (adusă de acasă) legată 
între doi pomi...

Călătoria noastră prin parc a fost destul 
de scurtă căci ne-am văzut în curînd ajunși 
și apoi înconjurați de zeci și zeci de ziariști, 
fotqgrafi, care aflaseră Ia hotel locul unde 
ne aflăm. Cred că niciodată și nicăieri ca in 
această călătorie în Anglia, sportivii romîni 
n-au fost nevoiți să răspundă ia atîtea în
trebări, să se lase de atîtea ori totografiațl 
ți să dea atîtea autografe. Cei mai mulți 
vroiau să afle amănunte în legătură cu ac-

Alex. Gruia
Director adjunct

in Comitetul pentru Cultură Fizică și Sport 

tivitatea rugbiului la noi în țară, unde am 
învățat să jucăm rugbi, citi jucători și clu
buri âvem, dacă există competiții, dacă vin 
spectatori la meciurile de rugbi și dacă 
socotim că vom cîștiga meciurile pe care le 
avem programate in Anglia. Pe alții îi inte
resa geografia patriei noastre și ne cereau 
să le descriem pe o hartă imaginară drumul 
Dunării, Carpații, sau unde se află Bucu
rești. Alții, ne întrebau foarte serios dacă la 
noi se mănîncă înghețată sau ce scriere fo
losim...

In drum spre Swansea
In prima zi de septembrie am părăsit Lon

dra. Cum vagonul cu care călătoream avea 
pe fiecare geam scris cu litere mari : „Echipa 
de rugbi a orașului București", în fiecare 
gară numeroși cetățeni — căci fiecare en
glez a jucat rugbi în tinerețea lui — veneau 
să ne vadă.

Drumul de la Londra Ia Swansea trece 
prin Newport și Cardiff. La Cardiff viitorii 
noștri adversari au venit la gară pentru a 
cunoaște cu cîteva zile mai devreme pe ju
cătorii romîni. Calda primire și nenumăra
tele buchete de flori primite la Londra, de-a 
lungul drumului, la Cardiff și apoi la Swan
sea au însemnat o mărturie a prieteniei care 
s-a strîns în timpul șederii noastre în An
glia, între noi și sportivii englezi.

In gara Swansea au venit în întîmpinarea 
noastră nu numai jucătorii și conducătorii 
clubului care ne vizitaseră țara cu un an în 
urmă, dar și foarte mulți dintre cei care în 
fiecare sîmbătă nu lipsesc din tribunele sta
dionului „Sfînta Elena" și, care știau foarte 
bine cine sînt Penciu, Moraru, Dumitru Io
nescu si ceilalți jucători. Puțin mai tîrziu am 
aflat un amănunt semnificativ care explica 
această numeroasă prezență și faptul că ju
cătorii noștri erau atit de cunoscuți. La în
toarcerea sa din R. P. R., unul din con

ducătorii echipei Swansea, Bruce Barter, 
a făcut un turneu prin Țara Galilor, rostind 
la cluburi sportive, pe scene de teatru, la 
diferite congregații religioase, în instituții, 
in port, conferințe despre tot ceea ce a văzut 
la noi: despre stadionul „23 August", des
pre București, despre oamenii veseli și prie
tenoși de la noi, despre primirea călduroasă 
care li s-a făcut și multe altele. La sfîrșitul 
conferințelor, Bruce Barter scotea dintr-un 
coș de trestie și arăta auditoriului diferite 
obiecte de artă națională pe care le primi
seră jucătorii echipei Swansea. Astfel se 
explică interesul cu care locuitorii acestui 
important centru industrial așezat pe țăr
mul Atlanticului ne-au întîmpinat și atenția 
deosebită cu care ne-au înconjurat în timpul 
șederii noastre la Swansea.

De altfel a doua zi, cu ocazia primului 
antrenament pe care l-am făcut, în tribunele 
stadionului se afla un număr aproape echiva
lent cu cel care avea să asiste două zile 
mai tîrziu la meciul nostru. Seara, cînd 
ne-am dus la cinematograf, nu mică ne-a 
fost surpriza cind în pauză s-a adus la cu
noștința spectatorilor că în mijlocul lor se 
află jucătorii romîni de rugbi. Toți specta
torii s-au ridicat în picioare aplaudînd...

*
In ziua meciului, primarul orașului Swan

sea a oferit o recepție în cinstea echipei 
noastre reținindu-ne apoi la masă, Cînd am 
sosit la stadion am constatat că toate 
locurile erau ocupate. Dacă desfășurarea me
ciului este în general cunoscută — mai puțin 
cunoscute sînt evenimentele petrecute înainte 
de începerea jocului și după terminarea a- 
cestuia. Aș vrea să le povestesc pentru că 
la fel ca alte multe momente, ele reprezintă 
aspecte interesante ale tradiției sportivilor 
englezi,

înainte ca arbitrul să fluiere începerea 
jocului, pe teren a avut loc o adevărată ce
remonie. Mai întîi și-a făcut apariția o fan
fară care la Swansea avea în frunte, drept 
mascotă o capră. In fruntea fanfarei pășea 
un dirijor care agita cu multă măiestrie un 
baston. După ce s-au intonat imnurile și ju
cătorii noștri au oferit adversarilor lor ba
ticuri și cravate purtind inițialele „B" (acest 
schimb de cravate face și el parte din tradi

ție) tribunele au izbucnit în ropote de aplau
ze. Cred că nu este necesar să fac aici o des
criere a jocuiui. Asta a fost treaba cronicari
lor sportivi. Dar nu pot să nu-mi amintesc 
cu mîndrie ropotele de aplauze care au iz
bucnit la sfîrșitul jocului, aplauze care răs
plăteau minunatul efort al jucătorilor noștri. 
Scorul ar fi putut să fie mai mare decît 
19—3, dar el interesa mai puțin, din moment 
ce selecționata jucase atît de frumos.

Jucătorii noștri au părăsit terenul în ora
lele celor din tribune, fiind invitați de ad
versarii lor la clubul care se afla chiar sub 
tribune pentru a bea împreună cite o ceașcă 
de ceai. Și aceasta s-a petrecut conform tra
diției, fiind într-adevăr un moment foarte 
frumos care urmează întrecerii.

Nu mică ne-a fost surpriza cînd părăsind 
clubul, după ce-am stat acolo destul de 
mult timp, am fost înconjurați de mii de 
oameni care ne așteptau — mii de oameni 
care vroiau să-i felicite pe învingători, să 
le ceară autografe sau să stea de vorbă cu 
ei. Mii de englezi, care de data aceasta fuse
seră smulși din calmul lor proverbial și că
rora nu le venea să creadă că o echipă de 
rugby venită din îndepărtata Romînie a pu
tut să-i întreacă pe renumiții jucători din 
Swansea. Trebuie să mărturisim că ne-am 
simțit foarte bine la Swansea. In seara me
ciului susținut acolo, primarul orașului a 
oferit pentru jucătorii romîni o recepție în
tr-un restaurant pitoresc de pe malul ocea
nului unde am putut să stăm de vorbă pe 
îndelete cu jucătorii și toți cei care se preo
cupă de activitatea clubului Swansea.

Popas la Cardiff
După victoria de la Swansea am putut citi 

în fiecare zi în ziarele care veneau de la 
Londra ca și în cele care apăreau la Swan
sea șl Cardiff, fel de fel de păreri de'pre 
jocul rugbiștilor noștri. Și dacă se spunea 
că apariția noastră pe terenurile de rugbi 
din Anglia este de-a dreptul o „revoluție" se 
vorbea în același timp despre excelenții îna
intași ai Cardiffului care au posibilitatea să 
dea o replică puternică bucureștenilor.

Și iată-ne în ziua meciului la Cardiff. Un 
oraș cu 300.000 de locuitori, capitala Țării 
Galilor, situat 'ca și Swansea pe țărmul 
oceanului. In jur o extraordinar de bogată 
regiune carboniferă, cu numeroase oțelării 
și multe alte uzine.

La recepția oferită de lordul major (prima
rul) din Cardiff, în cuvîntul de bun sosit a- 
dresat delegației romîne s-a vorbit și despre 
solemnitatea care a avut loc la București, 

în ziua de 22 august, la cimitirul ostașilor 
britanici căzuți în lupta împotriva hitleris- 
mului. Lordul major al Cardiffului a accen
tuat în cuvîntarea sa că acest lucru este a- 
preciat de toți englezii, care-l socotesc ca 
un gest de prietenie ia adresa poporului 
englez.

Jocul n-a mai fost atît de frumos ca cel 
de la Swansea. Pentru a contracara atacurile 
înaintării echipei Bucureștiulul, jucătorii de 
la Cardiff au făcut toate eforturile pentru a 
ne depăși în jocul grămezii și la tușă Era 
și normal să încerce acest lucru deoarece 
căpitanul echipei M. Collins, care face parte 
din înaintare, cîntărește nu mai puțin de 
120 kg., iar întreaga grămadă depășește 800 
kg. Din această cauză, jocul a fost nespec- 
taculos, iar jucătorii din Cardiff au fost as
pru criticați de către ziare pentru că au 
jucat doar „ca să cîștige".

In ziua următoare meciului, ne aflam di
mineața în gară înconjurați de numeroși 
prieteni, unii veniți chiar de la Swansea, 
pentru a-și lua rămas bun de la noi. Mulți, 
foarte mulți dintre ei ne-au rămas buni 
prieteni.

Din nou la Londra
In aceeași zi, am sosit Ia Londra. Meciul 

nostru cu echipa Harlequins urma să se 
dispute pe renumitul teren Twickenham unde 
se desfășoară cele mai importante meciuri 
internaționale. Vă închipuiți cît de emoțio
nați erau jucătorii noștri intrînd pe acest 
teren. Și cu toate că în aceeași zi Chelsea, 
echipa de fotbal cea mai dragă londonezi
lor susținea un important meci, mii de spec
tatori au venit să ne vadă jucînd. Eram 
însă destul de neliniștiți pentru că citeam in 
privirea multora dintre componenții echipei 
o oarecare stare de timiditate creată probabil 
de renumele adversarilor (care în ziua aceea 
își întăriseră mult formația cu jucători de la 
Cambridge și Oxford) cît și de renumele 
stadionului pe care trebuiau să evolueze. 
Cred că aceasta a făcut ca după aproximativ 
20 de minute de joc, scorul să fie de 9—0 
pentru rugbiștii puternici și iuți de la Har
lequins. Dar in minutele care au rămas pînă 
la sfîrșitul jocului aveam să trăim momente 
de-a dreptul extraordinare. Jucătorii noștri 
au căpătat parcă deodată aripi, au uitat de 
renumele adversarilor și de celebra „galerie" 
a Twickenham-ului pornind la atacuri vije
lioase. Și flegmaticii spectatori englezi, cu
noscători ai rugbiului pînă in cele mai mici 
amănunte, s-au trezit din toropeala lor vă- 
zînd cum romînii domină din ce în ce mai 

insistent și apoi reușesc chiar să egaleze. 
Puțin a lipsit ca victoria să aparțină jucă
torilor romîni.

Apoi scenele petrecute la Swansea, ca și 
la Cardiff s-au repetat. Jucătorii romîni au 
fost înconjurați de spectatori, aplaudați la 
scenă deschisă. Iar în zilele următoare, mer- 
gînd pe stradă nu de puține ori le-a fost dat 
rugbiștilor romîni să-i audă pe londonezi 
spunînd : „Roumanians I All right 1“

Fără falsă modestie trebuie să recunoaștem 
că jucătorii romîni au cucerit prin jocul lor 
întreaga Anglie. In fiecare zi, ziarele scriau 
despre victoria noastră de la „Sfînta Elena", 
despre cei care pe Twickenham reușiseră să 
egaleze după ce fuseseră conduși cu 9—0. 
Dar ziarele mai scriau încă multe alte lu
cruri semnificative. Unele scriau de pildă că 
jucătorii englezi — jucătorii țării în care 
acest sport a luat naștere — au de învățat 
și die la sportivii romîni multe lucruri foarte 
importante. Nu de puține ori ne-a fost 
dat să vedem pe antrenori, specialiști și 
chiar jucători, urmați de operatori cinema
tografici filmind pe jucătorii romîni în timp 
ce-și făceau încălzirea. Este adevărat însă 
că și jucătorii romîni au avut de învățat 
de la englezi.

N-aș vrea să închei aceste note de călăto
rie în Anglia fără să spun și cite ceva des
pre zilele pe care le-am petrecut la Londra 
după jocul cu Harlequins. In fond, nu e un 
lucru atit de obișnuit să fii invitat să vizitezi 
Camera Comunelor. Rugbiștii romini au fost 
primii sportivi invitați să facă acest lucru. 
Iar d. Wavel care ne-a primit și ne-a con
dus în vechile încăperi ale parlamentului 
englez, a dovedit în afară de o desăvîrș’ită 
competing în ceea ce privește tradițiile Par
lamentului englez, și temeinice cunoștințe 
în materie de rugbi.

Am părăsit Londra într-o dimineață. Cînd 
am decolat, pe aeroport au rămas numeroși 
prieteni care veniseră să-și ia rămas bun 
de la noi. Era o dimineață senină și după 
cîteva minute avionul zbura deasupra mării 
albastre.

Sub braț și pe genunchi aveam teancuri de 
ziare străine, apărute în tot timpul șederii 
noastre acolo. Răsfoind pagină după pagină 
pretutindeni găseam cuvinte elogioase des
pre vizita rugbiștilor nușlri. Mereu ieșeau în 
evidență numele rugbiștilor noștri, rezulta
tele obținute de ei — semn că acolo făcuseră 
totul pentru a reprezenta cu cinste Republic^ 
Populară Romînă.

Acum.se
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Lucrările Adunării Generale a O.N.U.
DISCUȚIA POLITICA GENERALA 

IN PLENARA ADUNĂRII
NEW YORK 28 (Agerpres). — TASS 

transmite: In ședința plenară din diminea
ța zilei de 27 septembrie a Adunării Gene
rale a continuat discuția politică generală. 
Primul a luat cuvîntul reprezentantul Tailan- 
dei, WAN WAITHAYAKON. El a subliniat 
influența binefăcătoare a „spiritului Gene
vei" asupra relațiilor internaționale și a de
clarat că popoarele din întreaga lume șînf 
recunoscătoare conducătorilor celor patru 
mari puteri pentru eforturile depuse de ei la 
Geneva.

Waithayakon a subliniat importanța acti
vității organismelor O.N.U. care acordă a- 
jutor tehnic țărilor slab dezvoltate din punct 
de vedere economic. Reprezentantul Tailan- 
dei s-a pronunțat pentru interzicerea armei 
atomice și folosirea energiei nucleare în 
scopuri pașnice, fapt în care, potrivit spu
selor lui, sînt în mod deosebit interesate 
popoarele țărilor slab dezvoltate.

Reprezentantul Paraguay-ului, SANCHEZ 
QUELL, ca și alți delegați a vorbit despre 
„spiritul Genevei", deși Întregul său discurs 
a fost contrar spiritului de colaborare. Invo- 
cînd „înalte principii morale", el a atacat 
principiul unanimității membrilor permanenți 
ai Consiliului de Securitate și a cerut revi
zuirea Cartei O.N.U. Quell a apărat de a- 
semenea, „dreptul" majorității mecanice din 
O.N.U. de a impune „minorității" hotărîrile 
sale.

Șeful delegației R.P. Polone, M. NASZ
KOWSKI a declarat că noua situație, care 
se caracterizează prin slăbirea încordării in
ternaționale, nu s-a creiat pe neașteptate sau 
în mod întâmplător, ci în urma unor efor
turi comune, îndelungate, ale tuturor forțe
lor ostile războiului și interesate în menți
nerea păcii. Nimeni nu poate nega, a decla
rat el, ca statele de tip socialist au adus o 
uriașă contribuție la această schimbare.

Conferința de la Geneva a șefilor guver
nelor celor patru puteri, a spus Naszkowski, 
a deschis noi și mari posibilități în direc
ția slăbirii continue a încordării și a întă
ririi colaborării pașnice. Totuși, situația crea
tă în urma conferinței de la Geneva este 
doar începutul drumului, deoarece succesele 
Obținute în slăbirea încordării internațio
nale nu înseamnă că pacea a fost de , pe_ a- 
cum asigurată. Atmosfera care a căpătat 
denumirea de „spiritul de la Geneva" poa
te contribui la rezolvarea problemelor in
ternaționale nereglementate în conformitate 
cu interesele tuturor părților, în interesul 
păcii în întreaga lume.

Realizarea ideii coexistenței pașnice din
tre stata cu diferite sisteme sociale și poli
tice și colaborarea constructivă între ele în 
domeniul politic, economic, cultural și în 
alte domenii reprezintă calea care duce spre 
acest obiectiv.

Există o legătură strînsă, a subliniat 
Naszkowski, între problema creării unei at
mosfere de încredere și rezolvarea proble
melor internaționale litigioase. Din această 
cauză revenirea permanentă la inexistenta 
„problemă" a țărilor Eutopei răsăritene nu 
favorizează crearea unei atmosfere de în
credere și micșorarea încordării. Au apus 
pentru totdeauna vremurile cînd anumite 
forțe ale politicii internaționale puteau con
sidera țările Europei răsăritene ca pioni in 
jocul lor politic.

Astăzi, popoarele din Polonia și din cele
lalte țări de democrație populară sînt po
poare pe deplin suverane, — nu numai din 
punct de vedere politic ci și din punct de 
vedere economic — și de aceea nici nu poa
te fi vorba de un amestec în treburile lor 
interne, indiferent de pretextul sub care s-ar 
face aceasta.

Reprezentantul R.P. Polone a subliniat de 
asemenea importantele sarcini care stau în 
prezent în fâța O.N.U.: adîncirea cotiturii 
realizate de conferința de la Geneva în dez
voltarea relațiilor dintre popoare, sprijini
rea creării unei atmosfere de înțelegere re
ciprocă, justificarea speranțelor ce și le pune 
omenirea în Organizația Națiunilor Unite.

Este însă greu să vorbim despre o ac
tivitate rodnică a O.N.U. atîta timp cit din

Nehru despre necesitatea admiterii de noi membri în O. N. U.
DELHI 28 (Agerpres). — CHINA NOUA 

transmite: Intr-o declarație făcută în Ca
mera Populară, primul ministru al Indiei, 
Jawaharlal Nebru. a arătat că India spriji
nă admiterea în O.N.U. a tuturor țărilor

In cîtevct rînduri
O Oamenii muncii din R. P. Bulgaria ci. 

iese cu mult interes operele literaturii ro- 
mine contemporane. Recent, editura „Narod- 
raia Kuitu.ra" din Sofia a editat în mare 
tiraj două romane de scriitori romini — pri
mul volum al romanului ,,Bărăganul" de V. 
Em. Galan și romanul „Desculț" de Zaha. 
ria Stancu. (A.T.B.).

• La invitația Ministerului Comerțului 
Exterior o delegație iugoslavă de reprezen
tanți ai industriei compusă din 15 persoane 
a sosit la 27 septembrie in Cehoslovacia. 
In timpul șederii ei în Cehoslovacia, delega
ția va vizita expoziția construcției de ma
șini din Cehoslovacia de la Brno și unele 
întreprinderi constructoare de mașini. (Ce- 
teka).

• Ministerul apărării al S.U.A. a anunțat 
că în curînd vor avea loc în statul Louisiana 
manevre militare de mari proporții la care 
va fi. studiată folosirea gazelor toxice și a 
armelor bacteriologice. Potrivit comunicatu
lui ministerului, manevrele se vor desfășură 
„în aceleași condiții ca in timp de război". 
f Agerpres ).

e Trupele engleze și poliția au atacai cu 
brutalitate o manifestație a patrioților 
din Limassol (Cipru). Un manifestant a fost 
ucis. In semn de protest împotriva acestor 
repres uni muncitorii care lucrează în între, 
prinderile militare engleze din Berengarii 
au declarat grevă iar primarii și membrii co. 
mitetelor comunale d.h șase localități din re. 
giunea Limassol și.au dat demisia din pos. 
turile lor, (France Presse).

e După cum se anunță din Frankfurt pe 
Main, cunoscutul ziarist vest-german Paul 
Sethe a fost 'înlăturat de la conducerea zia
rului „Frankfurter Allgemeine Zeitung" pen. 
tru că în articolele sale a luat atitudine im. 
potriva politicii externe a guvernului de la 
Bonn., (Agerpres),

A In Vietnamul de sud continuă luptele 
între trupele lui Ngo Dinh Diem și unitățile 
sectei „Binh-Xyuen". Autoritățile ngodinhdi 
emiste au aruncat in luptă împotriva sectei 
„Binh-Xyuen" mari unități aeropurtate și de 
infanterie, precum și unități de debarcare ale 
flotei militare maritime. (France Presse).

o Ziarele londoneze din 28 septembrie a. 
nunță că la sfîrșitul acestei săptămîni în 
Anglia vor fi majorate prețurile la unt, car. 
tofi și citeva; alte alimente. In afară de c- 
ceasta, se așteaptă o iriajorare de 5 la sută 
a prețurilor la mobilă. Totodată se majo. 
rează tarifele la energie electrică. (Ager- 
pres). . T ■ 

această organizație lipsesc reprezentanții 
uneia din marile puteri — ai poporului chi
nez de 600.000.000.

Propunerile sovietice din 10 mai Și 21 
iulie cu privire la reducerea armamentelor, 
interzicerea armei atomice și cu hidrogen, 
precum și propunerile făcute de alte state 
la Geneva și examinate în prezent în sub
comitetul Comisiei O.N.U. pentru dezar
mare, a declarat M. Naszkowski, creează 
condiții favorabile pentru realizarea unui a- 
cord dorit de popoare.

In legătură cu aceasta reprezentantul Po
loniei a subliniat marea însemnătate a ho- 
tărîrilor adoptate în ultima vreme de către 
unele state cu privire la reducerea forțelor 
lor armate, inclusiv de guvernul R.P. Po
lone.

Reprezentantul Poloniei 6-a pronunțat 
pentru lărgirea colaborării economice și cul
turale între toate țările. El a declarat că 
O.N.U. trebuie să ia măsuri hotărîte pentru 
a pune capăt propagandei de război. Este 
necesar să fie încurajată apropierea dintre 
organizațiile obștești și profesionale inter
naționale de diferite orientări, a declarat el. 
Trebuie să se pună capăt încercărilor de fo
losire, pentru lupta împotriva patriei lor, a 
acelor oameni care în urma războiului au 
ajuns în țări străine, este necesar să se asi
gure acestor oameni posibilitatea de a se 
reîntoarce cît mai grabnic în patrie.

Șeful delegației Polone s-a pronunțat îm
potriva propunerii de a se revizui Carta 
O.N.U. Delegația Poloniei, a declarat în în
cheiere Naszkowski, a venit la cea de a 10-a 
sesiune a Adunării Generale cu încrederea 
In posibilitatea rezolvării problemelor care 
stau în fața sesiunii. Deși aceste probleme 
sînt complexe și greutățile care stau în fața 
organizației sînt destul de mari, noi consi
derăm că nu există problemă internațională 
care să nu poată fi rezolvată dacă^ părțile 
interesate dau dovadă de bunăvoință.

Rezoluția prezentată de U.R.S.S. „Cu pri
vire la măsurile pentru slăbirea continuă a 
încordării internaționale și' la dezvoltarea 
colaborării internaționale", a spus Nasz
kowski, cheamă toate statele să continue 
eforturile în comun, îndreptate spre întă
rirea păcii și securității în întreaga lume.

De aceea delegația polonă sprijină fier
binte această rezoluție și cheamă toți mem
brii O.N.U. să o adopte. Popoarele așteap
tă de la noi toți acțiuni comune în intere
sul păcii, a spus reprezentantul Poloniei. 
Noi trebuie să justificăm această încredere 
a lor.

Reprezentantul republicii Haiti, MARS, a 
subliniat că actuala sesiune a Adunării Ge
nerale s-a întrunit în cele mai favorabile 
condiții, create în legătură cu manifestarea 
de către marile puteri a dorinței de colabo
rare. El și-a exprimat speranța că în a- 
ceastă atmosferă vor putea fi rezolvate prin
cipalele sarcini ale organizației și în special 
se va putea, pe cale pașnică, „pune capăt 
vărsării de sînge în Asia și Africa", unde 
popoarele din colonii luptă pentru indepen
dență.

Luind cuvîntul Ia sfîrșitul ședinței din 
dimineața zilei de 27 septembrie, șeful de
legației Iranului, ENTEZAM, a chemat pe 
membrii Organizației Națiunilor Unite să 
contribuie la destinderea încordării interna
ționale și implicit la traducerea în viață a 
înaltelor țeluri ale O.N.U. El a declarat că 
popoarele lumii așteaptă de la apropiata 
conferință a celor patru miniștri de Afaceri 
Externe de la Geneva hotărîri constructive 
în domeniul dezarmării și asigurării secu
rității.

Reprezentantul iranian s-a pronunțat pen
tru rezolvarea cît mai grabnică a proble
mei dezarmării, ceea ce ar permite să se 
economisească fonduri uriașe pentru dezvol
tarea țărilor slab dezvoltate din punct de 
vedere economic.

PENTRU INCLUDEREA 
PROBLEMEI ALGERIEI PE ORDINEA 

DE ZI A ADUNĂRII GENERALE
NEW YORK 28 (Agerpres). TASS trans

mite: La ședința plenară din 27 septem
brie a Adunării Generale a O.N.U. a conti

care îndeplinesc condițiile pentru a deveni 
membre ale acestei organizații. Răspunzînd 
la.o întrebare pusă de un deputat, Nehru a 
spus: „India a sprijinit în repetate rînduri

întrevederea miniștrilor de externe 
ai celor patru mari puteri

NEW YORK 28 (Agerpres). — In seara 
zilei de 27 septembrie a avut loc la hotelul 
Waldorf Astoria din New York un dineu la 
care au participat ministrul de externe al 
U.R.S.S. V. M. Molotov, secretarul de stat 
al S.U.A., J. F. Dulles, ministrul de externe 
al Marii Britanii, McMillan, și ministrul de

Conferința miniștrilor Afacerilor Externe ai S.U.A., 
Angliei șt Franței a luat sfîrșit

NEW YORK 28 (Agerpres). —
Miercuri a luat sfârșit la New York con

ferința separată ai miniștrilor Afacerilor Ex
terne ai S.U.A., Angliei și Franței. La ultima 
ședință a participat și von Brentano, minis
trul de Externe al Republicii Federale Ger
mane.

La încheierea conferinței au fost date pu
blicității două comunicate. Unul din acestea 
precizează că „miniștrii Afacerilor Externe... 
s-au întrunit pentru a continua pregătirea 
viitoarei conferințe dc la Geneva". Comuni
catul subliniază in continuare că cei trei mi
niștri au hotărât „să dea prioritate reunjfi- 
cării Germaniei în cadrul unui plan de secu
ritate europeană. Ei au luat de asemenea 
măsuri pentru o consultare ulterioară cu 
partenerii lor atlantici la Paris și cu ceilalți 
membri ai Consiliului N.A.T.O. înainte de 
conferința de la Geneva".

Schimb reciproc de vizite ale unor escadre militare ale U.R.S.S. și Angliei
MOSCOVA 28 (Agerpres). — TASS trans

mite: In timpul conferinței de la Geneva a 
șefilor guvernelor celor patru puteri, care a 
avut loc anul acesta în iulie N. A. Bulga
nin. președintele Consiliului de Miniștri al 
U.R.S.S., și Anthony Eden, primul ministru 
al Marii Britanii, au avut un schimb neofi
cial de păreri privind organizarea unor vi
zite reciproce de nave ale flotelor militare 
maritime ale U.R.S.S. și Marii Britanii.

- In urma prior. tratative care au avut loc 
recent între reprezentanți ai Comandamentu
lui marinei militare sovietice'și ai Amirali
tății britanice s-a realizat o înțelegere cu 
privire la schimbul simultan de vizite ale 
unor escadre de nave 'militare în acest ani 

nuat discutarea ordine! de zi a Adunării 
Generale. Reprezentantul Egiptului, FAVZI, 
s-a pronunțat împotriva recomandării adop
tate de majoritatea Comitetului general de 
a nu include pe ordinea de zi a adunării 
problema Algeriei prezentată spre examina
rea O.N.U. de un grup de țări arabe și asi
atice. Favzi a subliniat că numai rezolvarea 
problemei algeriene pe baza principiului 
egalității în drepturi și a dreptului la auto
determinare, și nu refuzul de a discuta a- 
ceastă problemă, va crea condițiile necesare 
pentru stabilirea relațiilor de prietenie din
tre Algeria și Franța.

Favzi a condamnat poziția pe care s-a si
tuat Franța în problema algeriană, califi- 
cînd-o ca o manifestare caracteristică a 
politicii de asuprire colonială. El a amintit 
că cele 29 de țări care au pa-ticipat la confe
rința de la Bandung au sprijinit în unanimi
tate năzuințele poporului algerian.

împotriva recomandării Comitetului ge
neral și pentru includerea problemei algerie
ne pe ordinea de zi a Adunării Generale s-au 
pronunțat de asemenea reprezentanții Siriei, 
Pakistanului, Irakului și Arabiei Saudite.

Reprezentantul Siriei, RAFIK AL-AȘAA. a 
declarat că „acela care votează împotriva in
cluderii problemei algeriene pe ordinea de 'zi 
acționează ca un aliat al imperialismului și 
asupririi coloniale". El și-a exprimat regre
tul pent-u faptul că reprezentantul Statelor 
Unite în Comitetul general a votat împotriva 
discutării problemei Algeriei în O.N.U. Re
prezentantul Arabiei Săudite a arătat că nu 
poate fi considerată o chestiune internă a 
Franței o situație în care „o țară cu ajuto
rul armelor primite de la o altă țară ni
micește pe patrioții unei a treia țări".

Delegații Olandei și Columbiei s-au pro
nunțat împotriva includerii problemei alge
riene pe ordinea de zi a Adunării sub pre
textul că aceasta ar însemna un amestec al 
O.N.U. în treburile interne ale Franței și ar 
duce la agravarea situației din Algeria.

Discuția în legătură cu această p-oblemă 
va continua în ședința plenară a Adunării 
Generale din 29 septembrie.

NEW YORK 28 (Agerpres). TASS t-ans- 
mite: La 27 septembrie V. M. Molotov, 
ministrul Afacerilor Externe al U.R.S.S., a 
primit pe A. Agung, ministrul Afacerilor Ex
terne al Indoneziei, cu care a avut o con
vorbire.

La convorbire a asistat G. N. Zarubin, am
basadorul U.R.S.S. în S.U.A.

*
NEW YORK 28 (Agerpres). — TASS 

transmite : La 27 septembrie conducătorul 
delegației U.R.S.S. la cea de a 10-a sesiune 
a Adunării Generale a O.N.U.. V. M. Molo
tov, ministrul Afacerilor Externe al U.R.S.S. 
a dat un dejun în cinstea lui S. Ștefa- 
nopulos, ministrul Afacerilor Externe al Gre
ciei. La deiun au participat din pa-tea Gre
ciei H. Palamas, reprezentant permanent al 
Greciei în O.N.U. și din partea sovietică 
G. N. Zarubin, ambasadorul U.R.S.S. în 
S.U.A. și V. D. Kupradze, membru al dele
gației sovietice la cea de a 10-a sesiune a 
Adunării Generale a O.N.U.♦

NEW YORK 28 (Agerpres). — TASS 
transmite : La 27 sentembrie, ministrul Afa
cerilor Externe al U.R.S.S., V. M. Molotov, 
a primit pe K. Menon, șeful delegației Indiei 
la cea de a 10-a sesiune a Adunării Gene
rale O.N.U., cu care a ,avut o convorbire. •

Au fost de fată A. Lai, reprezentantul per
manent al Indiei la O.N.U. și V. V. Kuzne- 
tov, prim locțiitor al ministrului Afacerilor 
Externe al U.R.S.S.

Mir
NEW YORK 28 (Agereres). — TASS 

transmite : In seara de 27 septembrie, L. F 
Tlicev. șeful serviciului presei din Ministerul 
Afacerilor Externe al U.R.S.S., a ofer'l o 
recepție pentru reprezentanții presei ameri
cane și străine.

La recepție au participat atașații de presă 
ai mai multor delegații la cea de a 10-a se
siune a Adunării Generale O.N.U., observa
tori și corespondenți de seamă ai agențiilor 
de informații, ziarelor și posturilor de radio 
americane și străine.

cererea R.P. Chineze de a fi repusă în drep
turile ei legitime în O.N.U. La sesiunea 
actuală a Adunării Generale, o asemenea 
propunere s-a bucurat de sprijinul Indiei".

externe al Franței, A. Pinay. Potrivit agen
ției France Presse, cu acest prilej miniștrii 
de externe ai ceilor patru puteri au ajuns la 
un acord asupra problemelor de procedură 
privind desfășurarea conferinței care va în
cepe la Geneva la 27 octombrie.

Celălalt comunicat dat publicității miercuri 
cu privire la poziția, celor trei puteri occiden
tale față de Republica Democrată Germană, 
susține că guvernul federal ar fi singurul 
guvern al Germaniei. Comunicatul subliniază 
că cele trei guverne occidentale nu recunosc 
guvernul legal constituit al Republicii De
mocrate Germane. Contrar celor hotărîte la 
conferința cvadrâpartită de la Potsdam în 
1945, Comunicatul conferinței celor trei mi
niștri de externe afirmă din nou că frontie
rele Germaniei ar urma abia, să fie defini
tivate prin viitorul tratat de pace cu Ger
mania.

Experții celor trei puteni occidentale vor 
continua discuțiile la 10 octombrie pentru a 
căuta să stabilească un punct de vedere co
mun la conferința de la Geneva a celor patru 
miniștri de afaceri externe.

S-a căzut de acord ca o escadră de nave 
militare sovietice alcătuită din crucișeioarele 
„Aleksandr Suvorov" și „Sverdlov" și dis
trugătoarele ..Soverșennîi", „Smolriașci", 
„Smetlivîi" și „Sposobnîi", purtînd steagul 
comandantului flotei din Baltica, amiralul 
A. G. Golovko, să viziteze între 12 și 17 oc
tombrie principala bază, militară maritimă 
britanică —Portsmouth.

In același timp, o escadră de nave mili
tare britanice purtînd steagul comandantului 
metropolei, amiralul Michael Denny, alcă
tuită din portavionul „Triumph", puitorul de 
mine „Apollo", și distrugătoarele ,,Decoy". 
„Diana", ,,Chioftain‘,‘ și „Chevron" va vi
zita Leningradul.

Telegrafia adresată 
lui N. A. Bulganin 

de dr. Konrad Adenauer
MOSCOVA 28 (Agerpres). — TASS trans

mite telegrama adresată de dr. Konrad Ade
nauer lui N. A. Bulganin.

Excelenței sale,
Domnului N. A. BULGANIN, 

președintele Consiliului de Miniștri 
al U.R.S.S.

Moscova, Kremlin
Domnule președinte al Consiliului de Mi

niștri.
Cu multă recunoștință confirm primirea te

legramei Dvs. din 25 septembrie, prin care 
am aflat cu satisfacție că Prezidiul Sovietu
lui Suprem al U.R.S.S. a aprobat acordul cu 
privire la stabilirea de relații diplomatice în
tre Uniunea Sovietică și Republica Federală 
Germană. Sînt convins că stabilirea de re
lații diplomatice va fi utilă popoarelor so
vietic și german, cauzei păcii generale.

Aș vrea să exprim speranța că stabilirea 
de relații diplomatice va contribui la norma
lizarea relațiilor între cele două țări ale 
noastre și la rezolvarea problemelor care 
stau în fața lor.

Primiți, Domnule Președinte al Consiliu
lui de Miniștri, asigurarea înaltei mele con- 
siderațiuni.

Dr. KONRAD ADENAUER 
cancelar federal al Republicii 

Federale Germane

O delegație a Sovietului Suprem 
al U.R.S.S. invitată să viziteze 

Iugoslavia
MOSCOVA 28 (Agerpres). — TASS trans

mite : Președintele Scupșcinei Populare Fe
derative a Iugoslaviei, Moșhai Pjade a adre
sat lui A. P. Volkov, președintele Sovietului 
Uniunii al Sovietului Suprem al U.R.S.S., 
și V. T. Lațis, președintele Sovietului Națio
nalităților al Sovietului Suprem al U.R.S.S., 
o scrisoare in caire mulțumește pentru pri
mirea caldă și atenția care au fost acordate 
în Uniunea Sovietică delegației Scupșcinei 
Populare Federative a Iugoslaviei și invită 
în numele Scupșcinei Populare Federative o 
delegație a Sovietului Suprem al U.R.S.S. să 
viziteze Iugoslavi®.

In scrisoare se arată mai departe că în 
cursul vizitei sale în Iugoslavia, delegația va 
fi oaspetele Scupșcinei Populare Federative 
a Iugoslaviei

In încheierea scrisorii, M. Pjade își expri
mă ferma convingere că vizitarea Iugoslai- 
viei de către o delegație a Sovietului Suprem 
al U.R.S.S. va fi de mare folos pentru dez
voltarea viitoare a relațiilor de prietenie în
tre Uniunea Sovietică și Iugoslavia.

Președintele Sovietului Uniunii, A. P. Vol
kov, și președintele Sovietului Naționalități-. 
Ier, V. T. Lațis, au adresat lui M. Pjade o 
scrisoare în care acceptă cu satisfacție Invi
tația Scupșcinei Populare Federative.

Delegația Sovietului Suprem al U.R.S.S. 
care urmează să plece în Iugoslavia va fi 
condusă de A. P. Volkov, președintele Sovie
tului Uniunii al Sovietului Suprem al 
U.R.S.S. Delegația vai pleca la Belgrad la 
3 octombrie.

O declarație a lui Hatoyama
PEKIN 28 (Agerpres). — TASS transmite: 

La 28 septembrie, Hatoyama premierul Japo
niei a luat cuvîntul la consfătuirea, reprezen
tanților partidelor liberal și democrat din 
Japonia, care a avut loc în sala „Hibia" din 
Tokio. Arătînd că guvernul său intenționează 
să ducă o politică de promovare a păcii ge
nerale, Hatoyama, a subliniat că țelurile pe 
care și le propune guvernul pot fi atinse 
numaj „pe calea reglementării relațiilor cu 
Uniunea Sovietică și a întăririi relațiilor de 
prietenie cu Statele Unite". Hatoyama s-a 
pronunțat pentru restabilirea relațiilor diplo
matice cu toate țările cu care Ja,pon:a se 
află încă in mod formal în stare de război.

Uii atac pirateresc al ciankaișiștilor 
împotriva unui cargohoi norvegian
LONDRA 28 (Agerpres). — TASS transa 

mite:.După cum anunță agenția Reuter, la 
27 septembrie, două avioane ciankaișiste au 
deschis focul la cîteva mile de Svatou asu
pra cargobotului norvegian „Hoi Hou" cu 
un deplasament de 3.394 de tone. Doi mem
bri ai echipajului au fost uciși și alți doi, 
printre care căpitanul, au fost răniți. Al doi
lea mecanic al cargobotului „Hoi Hou", 
Knut Johansen, a declarat că avioanele 
ciankaișiste au deschis focul fără avertis
ment în ciuda faptului că deasupra cargobo- 
tului flutura steagul norvegian.

Consulul Norvegiei la Hongkong, care a 
inspectat avariile aduse cargobotului „Hoi 
Hou", a calificat atacul dezlănțuit asupra 
cargobotului de către 'avioanele ciankaișiste 
drept „un atac pirateresc".

Declarațiile președintelui 
provizoriu al Argentinei

BUENOS AIRES 28 (Agerpres). - TASS 
transmite: La 28 septembrie președintele 
provizoriu al Argentinei, Lomardi, a primit 
un grup de ziariști străini. Răspunzând la 
întrebările lor, Lonardi a declarat că toate 
partidele politice, inclusiv cel peron ist, vor 
Iu® parte la alegerile prezidențiale care vor 
avea loc atunci cînd vor fi întocmite listele 
electorale.

Lonardi a declarat că guvernul lui va nă- 
zui spre relații mai strînse cu S.U.A. El a 
arătat de asemenea că guvernul lui va men
ține actualele relații cu Uniunea Sovietică 
și cu celelalte țări. El a subliniat că este un 
dușman al comunismului.

—O—
Un membra al Congresului 

S. U. A. despre recentul 
linșaj din Mississippi

NEW YORK 28 (Agerpres). — Intr-un 
interviu acordat corespondenților de presă 
la întoarcerea sa în S.U.A. dintr-o călătorie 
de șapte săptămîni în străinătate, Adam 
Powell, membru în Camera Reprezentanților 
și-a exprimat revolta față de achitarea celor 
doi rasiști din Mississippi care au asasinat 
pe băiețașul negru Louis Emett Till.

Permițînd achitarea celor doi asasini, „sta_ 
tul Mississippi a murdărit prestigiul S.U.A." 
a declarat Adam Powell, care a cerut ca Mi
nisterul Justiției să deschidă o anchetă amă
nunțită asupra acestui caz și să se convoace 
o sesiune extraordinară a Congresului pen
tru a se pronunța asupra unei legi federale 
împotriva linșajului". Altfel, a subliniat Po
well, Statele Unite vor pierde în mod ine
vitabil teren chiar în rîndul celor mai buni 
prieteni ai lor".

Starea sănătății președintelui Eisenhower
NEW YORK 28 (Agerpres). — După cum 

anunță corespondentul din Denver al agen
ției. United Pr.ess, în buletinul medical asu
pra stării sănătății președintelui Eisenhower 
publicat la 28 septembrie ora 14 (G.M.T.) se 
arată că președintele a dormit liniștit toată 
noaptea. Convalescența, se spune în buleti
nul medical, continuă să se desfășoare sa
tisfăcător, fără complicații.

Telegrama adresată de G. Mov președintelui Eisenhower
MOSCOVA 28 (Agerpres). — TASS 

transmite următoarea telegramă :
Excelenței sale

DWIGHT D. EISENHOWER 
președintele Statelor Unite ale Americii 

Casa Albă, Washington
Aflîndu-mă în concediu departe de Mos

cova, am aflat abia acum despre îmbolnăvi

Misiunea militară birmană a sosit la Pekin
PEKIN 28 (Agerpres). — CHINA NOUA 

transmite : In dimineața de 28 septembrie 
a sosit la Pekin misiunea militară birmană 
alcătuită din 13 membri condusă de gene- 
ralul-locotenent Bo Ne Win, comandantul su
prem al forțelor armate ale Uniunii Bir- 
mane.

La gară oaspeții birmani au fost salutați 
de mareșalul Pîn De-huai, ministrul Apără
rii al R. P. Chineze, precum și de alte per
sonalități.

însoțit de mareșalul Pîn De-huai, genera- 
lul-locotenent Bo Ne Win a trecut în revistă 
o gardă de onoare. Fanfara militară a exe
cutat imnurile naționale ale Uniunii Birmane 
și R. P. Chineze.

După aceea, generalul-locotenent Bo Ne 
Win a rostit o scurtă cuvîntare:

„Consider, a spus el, că este o mare o- 
noare și plăcere pentru mine de a avea po
sibilitatea să conduc o misiune militară care 
vizitează Republica Populară Chineză.

In trecut, am auzit doar despre conducă
torii militari ai Republicii Populare Chineze,

Tratativele chino-americane de la Geneva
GENEVA 28 (Agerpres). — La 28 septem

brie, după o nouă ședință a ambasadorilor 
Republicii Populare Chineze și S.U.A., a fost 
dat publicității un comunicat în care se 
spune că la această ședință a continuat 
schimbul de informații asupra îndeplinirii 
acordului din 10 septembrie a.c. (cu privire 
la repatrierea persoanelor civile de către

„Egiptul nu ss va lăsa dominat de influențe străine..."
Declarația primului ministru Gamal Abdel Naser

ALEXANDRIA 28 (Agerpres). — TASS 
transmite: După cum anunță ziarele, la 27 
septembrie, primul ministru al Egiptului, 
Gamal Abdel Naser, luînd cuvîntul cu pri
lejul deschiderii expoziției militare de la 
Cairo, a declarat că guvernul Egiptului 
consideră că una din .sarcinile sale princi
pale este „crearea unei puternice armate 
naționale". Naser a subliniat că guvernul 
a înlîmpinat mari dificultăți pe calea spre 
înfăptuirea acestei sarcini, și în primul 
rînd în problema armamentelor. Unele difi
cultăți sînt pe cale de a fi biruite. Deși în 
țară se construiesc uzine militare de ar
mament greu, Egiptul mai este totuși ne
voit să cumpere arme din alte țări.

„Noi am declarat întotdeauna, a sublini
at primul ministru, că avem nevoie de ar- 
mdf Nu vom consimți însă niciodată ca ar- 
rriata noastră să fie înarmată în, dauna li
bertății, cinstei și demnității patriei. La în
ceputul revoluției (evenimentele din iulie 
1952—N. R.) ne-am adresat Angliei, Fran
ței și Statelor Unite cu rugămintea de a ne 
vinde arme, subliniind că avem nevoie de 
aceste arme pentru apărarea păcii. Toate 
aceste țări au pus drept condiție prealabilă 
pentru a ne acorda arme consimțămîntul 
nostru de a participa la diferite pacte. Noi 
am respins această propunere și am decla
rat că niciodată nu vom consimți să pri
mim arme în dauna libertății noastre.

Franța a propus, să ne. vândă arme cu 
condiția să nu criticăm politica ei în țările 
Africii de nord. Ea dorea ca noi să trădăm 
cauza arabilor și să închidem ochii în fața 
vărsărilor de sînge și crimelor barbare să. 
vîrșite în Africa de nord.

Statele Unite n-au făcut decît promisiuni 
și, au pus drept condiție prealabilă consim
țământul nostru de a semna un acord cu 
privire la apărarea comună sau de a adera 
la diferite pacte. Noi n-am acceptat această 
condiție și ca rezultat nu ni s-au dat arme.

Anglia ne-a trimis doar o cantitate mică

Ministrul de externe Martino despre politica 
externă a Italiei

ROMA 28 (Agerpres). — TASS transmi
te: La 27 septembrie ministrul Afacerilor 
Externe al Italiei, Martino, a luat cuvîntul în 
Camera Deputaților din Italia.

Analizînd cele mai importante evenimente 
internaționale, care au avut loc în ultima 
vreme, Martino a declarat că după părerea 
lui, ccile mai importante dintre acestea sînt 
conferința de la Geneva a șefilor guverne, 
lor celor patru puteri și tratativele dintre 
U.R.S.S. și R. F. Germană. Aceste două e- 
venimente, a spus Martino, au fost prece- 
date de semnarea Tratatului de stat cu 
Austria.

„In ce ne privește, a asigurat Martino, 
vom depune toate eforturile pentru a contri
bui activ la stabilirea unei păci trainice".

Totodată, Martino a elogiat activitatea 
uniunii nord-atlantice a cărei creare, după 
cum se știe, a atras după sine agravarea 
încordării în relațiile internaționale. El a 
adăugat însă că~ după părerea guvernului 
italian, trebuie „să se încerce să se găseas
că formule pentru un acord care ar putea 
deschide calea spre realizarea unei înțele
geri cu toate celelalte popoare fără nici o 
excepție".

Ocupîndu-se de relațiile dintre Italia șl 
U.R.S.S.. Martino a declarat că ele „nu au 
nevoie de o normalizare", întrucît „aceste 
relații sînt de mult normale". „Aceasta nu

Timpul probabil
(Buletinul Institutului Meteorologic Central)

In București pentru următoarele trei zile: 
Vreme umedă și ploioasă la început, apoi 
schimbătoare și cu averse, Vînt cu intensi
ficări temporare. Temperatura în scădere.

In /ard .pentru următoarele trei zile: Vreme 
umedă șt ploioasă la început, apoi schimbă
toare și cu averse locale. Vânt cu intensifi

NEW YORK 28 (Agerpres). — După cunf 
relatează corespondentul dim Denver al agen
ției Associated Press, în buletinul medical 
aisuprai stării sănătății președintelui Eisen
hower publicat la 28 septembrie ora 19,20 
(G.M.T.) se anunță că apartui cu oxigen a 
fost scos din camera sa. In buletin se con
firmă progresele făcute de bolnav, adăugîn- 
du-se că starea sa continuă să fie „satisfă
cătoare și fără complicații".

rea dvs. subită. Sînt profund tulburat de a- 
ceastă veste.

Eu și familia mea vă urăm din toată 
inima însănătoșire grabnică și mulți ani de 
viață.

Cu stimă sinceră.
GHEORGHI JUKOV

Mareșal al Uniunii Sovietice

dar acum cînd îi voi cunoaște personal și voi 
avea legături strînse și prietenești cu ei, 
sînt copleșit de bucurie.

Fără îndoială că bunăvoința și prietenia 
existentă între R. P. Chineză și Uniunea 
Birmană vor fi întărite în continuare prin 
legăturile reciproce de prietenie și prin legă
turi mai strînse între forțele armate ale ce
lor două țări.

Trăiască președintele Mao Țze-dun și 
marii conducători ai Republicii Populare 
Chineze I

Să se întărească bunăvoința și prietenia 
dintre forțele armate ale celor două țări !**

★
PEKIN 28 (Agerpres). — CHINA NOUA 

transmite : In dimineața zilei de 28 Septem
brie, premierul Consiliului de Stat al R. P. 
Chineze, Ciu En-lai și mareșalul Pîn De- 
huai, ministrul Apărării, au primit pe mem
brii misiunii militare birmane, în frunte cu 
generalul-locotenent Bo Ne Win, comandan
tul suprem al forțelor armate ale Uniun’i 
Birmane.

ambele părți), precum și schimbul de pă
reri asupra punctului 2 de pe ordinea de zi 
a tratativelor ( cu privire la celelalte pro
bleme practice care există între cele două 
țări).

Următoarea ședință a fost fixată pentru 5 
octombrie.

de arme ceea ce nu ne-a putut satisface. In 
același timp armata Israelului, a primit ar-, 
mamentul cerut din S.U.A., Anglia, Franța, 
Canada, Belgia, Italia și din alte state...

In aceste condiții noi am hotărît să nej 
adresăm pentru arme tuturor țărilor ară
tînd că nu vom accepta nici un fel de con
diții. Noi am explicat de asemenea că nu 
avem nici un fel de intenții agresive și că 
dorim doar să avem o armată puternică, 
capabilă să-și îndeplinească datoria față de 
patrie.

Ne-am adresat pentru arme Statelor Uni
te, Angliei, Rusiei și altor țări. Recent am' 
primit din partea Cehoslovaciei propunerea 
de a ne furniza armamentul necesar arma
tei noastre, pe o bază pur comercială și a- 
nume în schimbul unor mărfuri egiptene, 
mai ales bumbac și orez.

Am primit imediat cu recunoștință acea, 
stă propunere a Cehoslovaciei. Săptămîna 
trecută între cele două țări ale noastre a 
fost semnat un acord în această privință. 
La Londra și Washington se face în pre
zent o mare zarvă în legătură cu înarma
rea noastră. Ele ar dori să ne țină ca șfi 
pînă acum sub influența lor, de care noi 
căutăm atît de mult să scăpăm.

Cînd aud exclamații de la Londra și Was
hington că aceasta va permite pătrunderea 
influenței, rusești în Orientul Mijlociu, îmi 
amintesc de trecut și declar că acordurile 
comerciale încheiate pe baza avantajului re. 
ciproc înseamnă sfîrșitul influenței străine 
care ne-« dominat vreme îndelungată și că 
nu constituie începutul unei noi influențe 
străine.

Egiptul independent și puternic nu va to- 
lera nici un fel de influență străină. Egip
tul este un stat liber și independent. El are 
o politică externă proprie care se stabilește 
aici, la Cairo. Egiptul nu se va'lăsa domi
nat de influențe străine, ci își va apăra li
bertatea și independența sa".

înseamnă, a spus Martino, că nu ar fi del 
dorit ca ele să fie îmbunătățite".

Trecînd la problema unificării Germaniei, 
Martino a declarat printre altele că „în a- 
ceastă problemă sînt competenți în primul1 
rînd germanii", și că „unificarea Germanies 
nu poate fi obținută în afara unui acord ge. 
neral cu privire la securitatea europeană".

Apreciind relațiile dintre Italia și Albania, 
Martino a spus: „tratativele care au înce-, 
pui acum cîtva timp cu guvernul Albaniei 
în vederea rezolvării problemelor decurgând 
din tratatul de pace, se desfășoară cu suc
ces. Italia consideră că menținerea indepen
denței și integrității acestei țări corespunde 
intereselor Italiei și ale Occidentului".

Ocupîndu-se de relațiile cu R. P. Chineză, 
Mar.tino. a comunicat că reprezentanța diplo
matică italiană din Elveția a fost însărcina, 
tă să ia contact cu ambasadorul R. P. Chi
neze și „să-i expună dorința guvernului i- 
ta.ian de a obține treptat normalizarea re
lațiilor comerciale dintre cele două țări". In 
prezent, a spus Martino, au loc tratative cu 
privire la condițiile și locul primei întîlnirt 
a experților economici ai Italiei și R.P. Chi
neze.

Martino a asigurat Camera Deputaților că 
„guvernul nu-și va precupeți eforturile pen. 
tru ai lărgi relațiile economice" ale Italie^

cări din sud-est mai tntîi apoi din sud-vest. 
Temperatura în scădere. Noaptea va R cu
prinsă între 4—16 grade iar maximele z’lef 
vor fi cuprinse între 15—23 grade. Dimineața 
ceață locală. In munți vînt tare și ninsoare 
la începutul intervalului.
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